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INDRE BY LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2018-0126908)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Sankt Pauls Plads

En repræsentant for fra "De Grå Stokke" roste lokaludvalget for skitseprojektet for Sankt Pauls Plads,
der blev præsenteret på et borgermøde den 31. maj 2018. Han var glad for, at det kan tilpasses
ønskerne fra Sankt Pauls Kirke. "De Grå Stokke" vil gerne bidrage til det videre arbejde.

________________________________________________________________________________________________________

Kongens Have

En borger orienterede om situationen i Kongens Have:
Cyklisterne kører stor set overalt i haven. Det er både lokale og turister, som gør det. Hvis
ensretningen i Kronprinsessegade vendes, vil det blive bedre, men der bør være bomme ved
indgangene til haven, lige som man har i Botanisk Have. Derudover bør der skiltes bedre med
"cykling forbudt" ved indgangene. Alternativet er, at man må anlægge en cykelsti gennem Kongens
Have. Men overordnet mangler der en kultur for cykling.

Ingolf Ibus svarede, at der mangler cykelkultur alle steder, idet cyklisterne generelt kører i parker og
på fortove.

Bent Lohmann svarede, at Kongens Have tilhører staten og ligger under Slots- og Kulturstyrelsen.
Slots- og Kulturstyrelsen er åben over for en løsning for problemet.

Steen Juhl Olesen svarede, at man i Botanisk Have er restriktiv og ikke tillader cykler inde i haven.
Desuden er der vagter.

Anton Skovle svarede, at tidligere havde politihestene en præventiv virkning og nu genindføres de.

________________________________________________________________________________________________________

Det lokale miljøarbejde

Lederen af Miljøpunkt Indre By & Christianshavn Marianne Spang Bech oplyste,

• at HOFOR har udsendt en invitation til et informations- og dialogmøde den 25. juni 2018.
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• at i forbindelse med Roser til byen-projektet har Miljøpunktet optalt facadebeplantninger i Indre
By. Det er svært at få tilladelse til facadebeplantning, men folk planter alligevel. men puljen til
projektet er ikke opbrugt. I efteråret vil man holde et borgermøde, hvor man orienterer om
facadebeplantning og roser til byen-projektet. Endvidere skal det drøftes, hvorvidt Roser til
byen-projektet skal med i årsplanen for det lokale miljøarbejde i 2019.

• at Miljøpunktet har kigget på Teknik- og Miljøforvaltningens udpegning af ikoniske træer.
• at Miljøpunktet orienterer om sine aktiviteter i sit nyhedsbrev. Man kan tilmelde sig

nyhedsbrevet via hjemmesiden www.a21.dk.
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INDRE BY LOKALUDVALG

2.  Referat og godkendelse af dagsorden (2018-0126909)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 17. maj 2018.
2. at Indre By Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 17. maj 2018.

Endvidere skal lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde

Løsning

Referat

Referaterne drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

 

Beslutning
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1. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af lokaludvalgsmødet den
17. maj 2018.

2. Lokaludvalget besluttede at behandle en tillægsdagsorden med punktet "Blomsterbed-projekt
på Sankt Pauls Plads" efter dagsordenens punkt 3.

3. Lokaludvalget besluttede at behandle dagsordenens punkt 12 "Det lokale miljøarbejde i 2017"
efter dagsordenens punkt 6 "Kongens Have."

4. Lokaludvalget godkendte dagsordenen for det aktuelle møde med ovennævnte ændringer.
5. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af

dagsordenen" godkendte lokaludvalget indstillingerne i følgende sager:
16. Bevillingsnævnet
17. Høringssvar om dispensation til midlertidig pavillon på Ofelia Plads
18. Høringssvar om anlægsprojekter i Vendersgade, Rømersgade og Linnésgade
19. Høringssvar om ændring af skoledistrikter til skoleåret 2019/2020
20. Byggeriet på hjørnet af Ny Østergade og St. Regnegade
21. Ønsker til kommunens budget 2019
22. Status på lokaludvalgets pulje, juni 2018

Side 5



INDRE BY LOKALUDVALG

3.  Sankt Pauls Plads (2018-0153794)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte og beslutte retning for lokaludvalgets arbejde med Sankt Pauls
Plads.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter opsamlingen på lokaludvalgets borgermøde den 31. maj 2018,
der fremgår af afsnittet "Problemstilling"..

2. at Indre By Lokaludvalg beslutter, at det arbejder videre med Sankt Pauls Plads på det
grundlag, der er beskrevet i løsningsafsnittet. 

Problemstilling

På lokaludvalgets borgermøde den 31. maj 2018 om Sankt Pauls Plads præsenterede Schønherr
Arkitekter et skitseprojekt til en ny indretning af Sankt Pauls Plads. Skitseprojektet, der ses i bilaget,
tager afsæt i de mange forskelligartede forslag til indretning og anvendelse af Sankt Pauls Plads, der
fremkom på borgermødet om pladsen i juni 2016.

På borgermødet den 31. maj 2018 var der kommentarer og holdninger, som kan grupperes i:

1. Tilslutning til skitseprojektet, idet der var bemærkninger vedr. detaljer i skitsen
2. Ønske fra Sankt Pauls Kirke om at kirken bliver inddraget i de videre drøftelser om pladsens

indretning og anvendelse, idet kirken ikke hermed har udtalt sig for skitseprojektet.
3. Ønske om at få retableret et hundelufte-område på pladsen.

Formanden konkluderede på mødet, at der er grundlag for, at lokaludvalget kan arbejde videre med
Schønherrs skitseprojekt.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget arbejder videre med Sankt Pauls Plads på grundlag af af
Schønherrs skitseprojekt:

• Lokaludvalget opfordrer borgerne til at ansøge lokaludvalget om midler til små projekter vedr.
anvendelse af Sankt Pauls Plads, der passer til pladsens egenart.

• Lokaludvalget danner en egentlig følgegruppe vedr. nyindretning og fremtidig anvendelse af
Sankt Pauls Plads, der, foruden lokaludvalgets tovholdere, består af repræsentanter for lokale
foreninger samt en repræsentant for menighedsrådet i Sankt Pauls Kirke.
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• Lokaludvalget beder følgegruppen undersøge muligheden for fondsfinansiering af en
nyindretning af pladsen.

• Lokaludvalget orienterer med jævne mellemrum Teknik- og Miljøforvaltningen og Schønherr
Arkitekter om sit arbejde med en nyindretning af Sankt Pauls Plads.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på

• 50.000 kr. til udarbejdelse af et skitseprojekt for Sankt Pauls Plads
• 15.000 kr. til borgermødet den 31. maj 2018 om Sankt Pauls plads.
• 5.000 kr. til små projekter vedr. anvendelse af Sankt Pauls Plads, der passer til pladsens

egenart.

Videre proces

Lokaludvalgets tovholdere inviterer lokale foreninger samt menighedsrådet ved Sankt Pauls Kirke til
at deltage i en følgegruppe vedr. nyindretning af Sankt Pauls Plads.

Beslutning
Lokaludvalget behandlede denne sag sammen med sagen "Blomsterbed-projekt på Sankt Pauls
Plads", der fremgår af tillægsdagsordenen.

1. Lokaludvalget drøftede opsamlingen på lokaludvalgets borgermøde den 31. maj 2018, der
fremgår af afsnittet "Problemstilling". Der var følgende bemærkninger:

• Pladsen skal være tilgængelig for alle. Blomsterbedlauget skal ikke overtage pladsen.
• Eventuelt kan man indrette et hundelufteareal bag Sankt Pauls Kirke.
• Blomsterbedene skal se ordentlige ud.
• Lokaludvalgets tovholdere kan holde møde med de lokale foreninger en lørdag formiddag

efter sommerferien for at tale om, hvad der nu skal ske.
• Man kan eventuelt koble Eidsvoll Plads på den videre proces.

2. Lokaludvalget besluttede, at det arbejder videre med Sankt Pauls Plads på det grundlag, der er
beskrevet i løsningsafsnittet. 

3. Lokaludvalget udpegede tovholdere for lokaludvalgets videre arbejde med Sankt Pauls Plads: 
Jan Frederik Hansen, Lean Milo, Niels Kongshaug, Anton Skovle, Jens Erik Frandsen og Bent
Lohmann.

4. Lokaludvalget godkendte et "Eget projekt" vedr. etablering og drift af et blomsterbed-projekt på
Sankt Pauls Plads jf. løsningsafsnittet i sagen "Blomsterbed-projekt på Sankt Pauls Plads", der
fremgår af tillægsdagsordenen.

5. Lokaludvalget afsatte 5.000 kr. til blomsterbed-projektet.

Bilag
1. Skitseforslag Sankt Pauls Plads
2. Sankt Pauls Plads - foto og kort
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3. Skriftlige kommentarer fra borgermødet om Sankt Pauls Plads 31. maj 2018
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INDRE BY LOKALUDVALG

4.  Eidsvoll Plads (2018-0153250)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte borgerdialog om indretningen af hundelufte-området på Eidsvoll
Plads.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg har borgerdialog om indretningen af hundelufte-området på Eidsvoll
Plads.

2. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 10.000 kr. til borgerdialogen.
3. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge og gennemføre borgerdialogen.

Problemstilling

På borgermødet den 31. maj 2018 om indretningen af Sankt Pauls Plads var der flere borgere, som
gav udtryk for, at hundelufte-området på Eidsvolls Plads ikke opfylder de krav, de har til et sådant
område.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget har borgerdialog  om, hvordan hundelufte-området på Eidsvoll
Plads kan forbedres og forskønnes. Hensigten er at få afklaret, hvad lokaludvalget skal fremsætte
ønske om med hensyn til en forbedring og forskønnelse af hundelufte-området på Eidsvoll Plads i
forbindelse med de forestående budgetforhandlinger i kommunen.

Økonomi

Lokaludvalget afsætter en ramme på 10.000 kr. til borgerdialogen om hundelufte-området på Eidsvoll
Plads.

Videre proces

På dagsorden for lokaludvalgets møde den 14. juni 2018 er en indstilling om ønsker til kommunens
budget 2019. En vedtagelse af den indstilling indebærer, at lokaludvalget
foreslår borgerrepræsentanterne at sætte en forbedring og forskønnelse af hundelufte-området på
Eidsvoll Plads på kommunens budget for 2019.
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Beslutning
Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget afsætter en
ramme på 10.000 kr. til initiativer vedr. Eidsvoll Plads.
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INDRE BY LOKALUDVALG

5.  Evaluering af Distortion 2018 (2018-0150023)

Indre By Lokaludvalg skal evaluere Distortion 2018 i Indre By.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg evaluerer Distortion 2018 i Indre By
2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at sende lokaludvalgets bemærkninger

til Teknik- og Miljøforvaltningen, Kultur- og Fritidsforvaltningen og Københavns Politi samt
til NUS/NUS ApS, der står bag Distortion

Problemstilling

Distortion 2018 blev afholdt den 30. maj - 3. juni.

Den 30. maj afholdtes der Distortion-arrangementer på Nørrebro, bl.a. ved Søerne, og den 31. maj
afholdtes der Distortion-arrangementer på Vesterbro. Både den 30 og 31. maj afholdtes der
sideløbende Distortion-arrangementer på Rådhuspladsen. Den 1. og 2. juni blev festerne afholdt på
Refshaleøen, og den 3. juni var der afslapning i Ørstedsparken.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget evaluerer Distortion 2018 i Indre By med udgangspunkt i egne
oplevelser og med udgangspunkt i mails, lokaludvalget har modtaget om arrangementet - se bilaget.
Lokaludvalget kan endvidere relatere arrangementet til indholdet i brevet til Teknik- og Miljøudvalget
og Kultur- og Fritidsudvalget om Distortion 2018, som lokaludvalget vedtog i mødet den 17. maj
2018. Se bilaget.

Formanden vil med udgangspunkt i bemærkningerne i lokaludvalgsmødet den 14. juni 2018 sende
Teknik- og Miljøforvaltningen, Kultur- og Fritidsforvaltningen og Københavns Politi samt til NUS/NUS
ApS , lokaludvalgets evaluering af Distortion 2018. 

Økonomi

Intet.

Videre proces
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Formanden vil med udgangspunkt i bemærkningerne i lokaludvalgsmødet den 14. juni 2018 sende
Teknik- og Miljøforvaltningen, Kultur- og Fritidsforvaltningen og Københavns Politi samt til NUS/NUS
ApS , lokaludvalgets evaluering af Distortion 2018.

 

 

Beslutning

1. Lokaludvalget evaluerede Distortion 2018 i Indre By. Der var følgende bemærkninger:
• Rådhuspladsen mv: Flere unge var i panik, da de ikke vidste, hvor de var og hvordan de

skulle komme væk fra Distortion-områderne. De var ikke stedkendte. 
Der var lommetyve. 
Trafikken på Vesterbrogade måtte en overgang stoppes, da Distortion-detagerne opholdt
sig på gaden. Distortion-deltagere havde ikke respekt for politiet. Der var ikke styr på
menneskemængden.
Der var ulovligt salg af narko, shots og gaspatroner. 
Lyden i starten af Strøget var urimelig høj. 
Et møde på Rådhuset måtte flyttes, fordi man under Distortion ikke kan holde møder i
lokaler, der vender ud mod Rådhuspladsen og Vester Voldgade. 
Musikken på Rådhuspladsen fortsatte til kl. 1, fordi musikken blev stoppet tidligere på
aftenen. 
Overordnet er indtrykket, at der var kaos og at det ikke var hyggeligt.

• Hovedbanegården: Der var kaos. Der blev urineret ved cykelstativerne. Der var meget
affald.

• Nørre Kvarter: Den 30. maj kunne musikken ikke høres. Den 31. maj var der gjort godt
rent om morgenen. Der var lidt mere efterfest den 31. maj. Festen fortsatte ind i
weekenden. Efter distortion blev der gjort rent i Nørre Kvarter om natten, hvilket gik ud
over nattesøvnen.

• Dronning Louises Bro: Store grene var brækket af træerne for at få plads til udstyr.
• Gaspatronerne ligger fortsat rundt omkring.
• Da kommunen fokuserede på oprydning efter Distortion, blev renholdelse på

stationspladser forsinket.
• Lokaludvalgets bemærkninger skal måske ses i lyset af, at lokaludvalgets medlemmer er

oppe i årene. Politikerne skal også tilgodese de yngre vælgere.
• Mange af de unge, der deltager i Distortion, kommer andre steder fra end Københavns

Kommune. Langt fra alle er vælger i Københavns Kommune.
• Lokaludvalget kunne sammen med andre lokaludvalg pege på steder, der er egnet til

festplads.
2. Lokaludvalget bemyndigede formanden til i et brev at relatere teknik- og miljøborgmesterens

oplysninger om krav til Distortion i hendes brev til lokaludvalget den 31. maj 2018 til
lokaludvalgets iagttagelser. Brevet sendes til Teknik- og Miljøforvaltningen, Kultur- og
Fritidsforvaltningen og Københavns Politi og NUS/NUS ApS.
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3. Lokaludvalget udpegede Susan Brinck og Sally Mountfield til i samarbejde med sekretariatet at
skrive udkastet til brevet fra formanden til Teknik- og Miljøforvaltningen, Kultur- og
Fritidsforvaltningen og Københavns Politi og NUS/NUS ApS.

Bilag
1. Borgmestersvar om Distortion 2018
2a. Borgere om Distortion 2018
2b. Distortion - støjmåling
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INDRE BY LOKALUDVALG

6.  Kongens Have (2018-0153595)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte den nuværende situation i Kongens Have samt havens udvikling.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter den nuværende situation i Kongens Have jf. afsnittet
"Problemstilling"

2. at Indre By Lokaludvalg drøfter perspektiver for udvikling.af Kongens Have
3. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at sende Slots- og Kulturstyrelsen og

Københavns Kommune de bemærkninger, lokaludvalget måtte have til sagen i
lokaludvalgsmødet den 14. juni 2018.

4. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at indlede en dialog med Slots- og
Kulturstyrelsen om problemerne med Kongens Have.

Problemstilling

Mail 11. maj 2018 fra en borger:

"Kære Lokaludvalg

Sender lige denne til jer også, I kan måske gøre noget ved det.

"Til: SLKS
 
Jeg forstår det ikke - at man stadig ser flere og flere der cykler gennem Kgs. Have. Hvis man lige gør
opmærksom på det, får man fingeren, så det er jeg stoppet med.

Det er ikke kun turister,  men alle typer, aldre osv. Desværre tror turister, at man må cykle alle vegne
i CPH. Også på Kastellets volde. En større kampagne skulle der nok til.

De små historisk veldesignede skilte, bliver ikke opdaget. Måske sætte bomme op, som kan åbnes 
efter behov. I Botanisk have, er det gjort, måske lidt fiksere og permanent i Kgs Have. Det letter ikke
adgangen, men måske nødvendigt, indtil I har fundet en løsning. Tror ikke at ny cykelsti på 
 Kronprinsessegade, kan afhjælpe det helt.

Og unge med store højtalere og fester om fredagen, svært det.
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Og der er sjældent nogen vagter at se, jeg er nabo og ser dem aldrig. Så selvom det hedder sig, at
de er der og engang stod ved indgangen, var det dengang.  Så hvis  I vil tillade at man cykler, så lad
os så få en diskussion om det, måske i Indre bys lokalråd og medier.
 
Mvh"".

Løsning

Formanden orienterer mundtligt lokaludvalget om et møde den 1. juni 2018 i en ekstern
referencegruppe under Slots- og Kulturstyrelsen, om en ny perspektivplan for Kongens Have.

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter orienteringen samt den nuværende situation i Kongens
Have og beslutter, om lokaludvalget skal rette henvendelse til Slots- og Kulturstyrelsen og
Københavns Kommune om Kongens Have nu og i fremtiden.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede den nuværende situation i Kongens Have og perspektiver for
udvikling af Kongens Have. Der var følgende bemærkninger:

• Kongens Have er et grønt åndehul for beboerne i kvarteret.
• Slots- og Kulturstyrelsen vil udarbejde en perspektivplan. Kongens Have er en

repræsentant for renæssancehaven, så det er udgangspunktet for planen.
• Fredningsnævnet har bestemt, at haven eller dele af den ikke må lukkes af til

entré-arrangementer.
• Eksercerpladsen bør være offentligt tilgængelig og bruges til fx boldspil. Man bør

tale med Livgarden om dette som en del af grundlaget for perspektivplanen.
• Man kunne reetablere den gamle Kongens Have, som Eksercerpladsen engang var

en del af.
• Der skal være plads til stilhed i Kongens Have.
• Problemet med cykling i haven kan løses med bomme ved indgangene. Dog skal

barnevogne kunne passere.
• I Botanisk Have er cykler ikke tilladt og det håndhæves. Der kan det gøres uden

bomme.
• Cykling i Kongens Have er ikke så stort et problem, som det bliver gjort til. Man kan

evt. lave en cykelsti i haven.
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• Cykling er et problem i Kongens Have, for det er en genvej.
• Skiltningen om forbud mod cykling er dårlig. Der skal skiltes bedre, også på

udenlandsk.            
• Man kan gøre det svært at cykle på tværs af Kongens Have.
• Man bør afvente vendingen af ensretningen i Kronprinsessegade, før man beslutter

at gøre noget i forhold til cykling i Kongens Have.
• Slots- og Kulturstyrelsen er opmærksom på, at ensretningen i Kronprinsessegade

bliver vendt.
• Det skal være muligt at komme ind i Kongens Have med ladcykel. Børnefamilier

skal kunne trække deres ladcykel til legepladsen.
• Der er behov for en adfærdskampagne.
• Man skal passe på med at etablere en skilteskov.
• Man lægge kvæg-riller, petanquebane eller andet på tværs af stierne i Kongens

Have, som kan vanskeliggøre cykling.
• Man kan kontakte Cyklistforbundet om cykelkulturen.
• Der er brug for en generel kampagne vedr. cykelkulturen.
• Reglerne for brugen af parkerne i Indre By bør skiltes bedre.
• Hvis man skal have fat i de unge, bør man lave kampagne på Youtube.
• Kampagner og tiltag i forhold til parkerne bør være på tværs af bydelene.
• Meget af det grønne i Kongens Have, der giver læ, er væk, bl.a. bunkerne. I stedet

er der nu kedelige bøgehække i firkanter.
• Et af toiletterne i Kongens Have er ejet af kommunen. Toilettet bør synliggøres.
• Der er behov for flere toiletter, gerne på hjørnet af Kronprinsessegade og Sølvgade.

De eksisterende toiletter i Kongens Have bliver hurtigt klamme.
• Man kunne opsætte affaldsposer til afrivning i parkerne i Indre By.
• Der bør løbende ryddes op i Kongens Have. Derudover er der brug for

nudging-kampagner og parkbetjente.
• Ældre frygter parkerne pga. den intensive brug.
• Slots- og Kulturstyrelsen har ikke penge til tiltag i Kongens Have.
• Hvad er "dæmpet musik"?
• Man kunne opsætte støjmålere, så folk kan se, hvor meget deres larmes.

 

2. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at sende Slots- og Kulturstyrelsen og Københavns
Kommune et brev, baseret på ovennævnte bemærkninger.

3. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at indlede en dialog med Slots- og Kulturstyrelsen om
problemerne med Kongens Have.
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INDRE BY LOKALUDVALG

7.  Ørstedsparken (2018-0153743)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte situationen i Ørstedsparken.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter situationen i Ørstedsparken.
2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at sende Teknik- og Miljøforvaltningen de

bemærkninger, lokaludvalget måtte have til sagen i lokaludvalgsmødet den 14. juni 2018.

Problemstilling

Mail fra en borger 24. maj 2018:

"Jeg hedder ( ...) og jeg bor på Nørre Voldgade 22. Det et skønt sted i byen, (...) (min kæreste) og jeg
har boet her i 15 år. En periode hvor byen er blevet mere og mere støjende.

Jeg har allerede været i kontakt med politiet tre gange indenfor en uge, for at klage min nød over
larm fra Ørstedsparken. Spontane fester, musik, kæmpe højtalere og gang i bassen.

Sidste sommer var vi også plaget af ”den slags larm” fra vores ”allesammens” park. Og det var ikke
kun tre gange jeg ringede til politiet. Rent ud sagt var det en pestilens at bo her. Og nu ved jeg ikke
rigtig hvad jeg skal stille op, andet at ringe til ordensmagten, hver gang vi må lægge øre til larmen fra
parken.

Som jeg har set i medierne har lokaludvalget haft fokus på støjen i Østre Anlæg. Men Ørstedsparken
er også et sted som udfordrer beboerne i området.

I aften har jeg også været i kontakt med politiet, der fortalte at de netop havde talt med en anden
anmelder, som det hedder, om samme problem. Der blev skruet ned for musikken i en halv times tid,
men nu buldre det løs igen.

Kunne man ikke lave et forbud mod at benytte musikanlæg, der kan spille høj musik, i vores fælles
park? Høj musik hører til i lokaler, gårdmiljøer og steder hvor der er tilladelse til og enighed om det.
Og ikke i det fælles rum, som vi alle skal dele, altså fra politisk/kommunal side lave et forbud mod
larm i byens parker.

Jeg synes at det handler om manglende respekt for andre end de, som er med til festen. Jeg synes
at vi har mistet forståelse for at byen også er et sted hvor vi bor. Og der håber jeg at vi med noget så
simpelt som et forbud, kan afhjælpe problemet med larm i blandt andet Ørstedsparken. Et lille skilt
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med en streg over en højtaler ved indgangen til parken. Og så selvfølgelig alt det lovformelige som
ligger bag. Jeg mener faktisk ikke at vi har lov til at larme i det offentlige rum, med mindre det er et
lovligt anmeldt arrangement.

Hvis I synes at mit hjertesuk kan bruges til noget, eller I har en idé til hvordan jeg kan være med til at
sætte fokus på problemet, så kontakt mig gerne."

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter situationen i Ørstedsparken og beslutter, om det skal
henvende sig til Teknik- og Miljøforvaltningen om forholdene.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede situationen i Ørstedsparken. Der var følgende bemærkninger:
• Situationen i Ørstedsparken er stort set den samme som i Kongens Have.
• Ørstedsparken er en have og et åndehul for beboerne i kvartererne omkring parken. Den

skal beskyttes. Den har en særlig karakter.
• Der er brug for en adfærdskampagne i byens parker på tværs af bydelene.
• Byens parker skal sælges som åndehuller og natur i byen. Det skal være steder, man kan

slappe af i ligesom Botanisk Have.
• Der bør udarbejdes et koncept for parkerne; en parkstrategi med vægt på det

rekreative.
• Parkerne skal kunne trække vejret. Der skal være tid til at rydde op. Aflåsning af parkerne

om natten er en løsning.
• Der mangler toiletter i Ørstedsparken.
• Man skal passe på med at blive for restriktiv.
• Lokaludvalget skal bede kommunen om en dialog om brugen af Ørstedsparken.

2. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at skrive til Teknik- og Miljøforvaltningen om
Ørstedsparken på baggrund af ovennævnte bemærkninger.
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INDRE BY LOKALUDVALG

8.  Placering af skulpturen "En rigtig dansk familie" (2018-0154354)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen vedr. placering af
skulpturen "En rigtig dansk familie".

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen vedr.
placering af skulpturen "En rigtig dansk familie", der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen har med svarfrist inden sommerferien spurgt alle lokaludvalg, om de har
forslag til, hvor skulpturen "En rigtig dansk familie" kan placeres.

Sidste år behandlede Teknik- og Miljøforvaltningen en ansøgning fra kunstværkets kurator Jens
Fabricius, der også stod bag tv-dækningen af processen omkring kunstværkets tilblivelse, se bilaget.

Hans ønske om at få skulpturen anbragt i Østre Anlæg blev forelagt såvel Billedkunstudvalget som
Indre By Lokaludvalg. Billedkunstudvalget kunne anbefale, at kommunen modtog kunstværket, mens
det stillede sig skeptisk over for placeringen, se bilaget.

Indre By Lokaludvalg foreslog ligeledes en alternativ placering, men ønskede ikke skulpturen opstillet
permanent, se bilaget. Dette er dog ikke ansøgningens præmis, skriver Teknik- og Miljøforvaltningen,
som tilføjer, at den ønskede opstilling i  Østre Anlæg muligvis ville støde ind i problemer i forhold til
fredningsloven, idet den forslåede placering ligger inden for et fortidsmindes beskyttelseslinje.

Derfor har forvaltningen som grundlag for en indstilling til Teknik-og Miljøudvalget besluttet at
forespørge samtlige øvrige lokaludvalg i Københavns Kommune, om der skulle være interesse for at
modtage det omtalte kunstværk til permanent opstilling, og i så fald bede om en begrundelse herfor
samt et forslag til kunstværkets placering. Forvaltningen vil ud fra de indkomne ønsker og forslag
foretage en samlet vurdering, som indstilles til politikerne. Modtages kunstværket i et af
lokalområderne, vil det ikke være behæftet med nogen udgifter for lokaludvalget.

Løsning

Sekretariatet har med kort frist bedt lokaludvalgets medlemmer og suppleanter kommentere sagen.
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Kommentar fra Kjeld A. Larsen:
"Jeg ærgrer mig over, at lokaludvalgets indstilling virker så ugæstfri. Det er jo en pragtfuld skulptur,
som vækker debat omkring et tema, som sandsynligvis vil være aktuelt i rigtig mange år.

Begrebet tidsbegrænsede skulpturer giver ikke rigtig mening for mig, for hvem kan afgøre, om og
hvornår et tema er uaktuelt.

Så et synligt sted, hvor folk mødes - i Indre By - og ikke i byens periferi i et andet lokaludvalgs regi,
det vil virke deporterende og pinligt."

 

Formanden foreslår følgende høringssvar:

"Teknik- og Miljøforvaltningen har med svarfrist inden sommerferien spurgt alle lokaludvalg, om de
har forslag til, hvor skulpturen "En rigtig dansk familie" kan placeres.

Sagen indeholder nogle principielle problemstillinger, som lokaludvalget vil tage stilling til i forbindelse
med dets vedtagelse af en strategi for kunst i byens rum; formentlig i lokaludvalgsmødet den 13.
september 2018.

Som nævnt i et tidligere høringssvar mener Indre By Lokaludvalg, at kunstværket "En rigtigt dansk
familie"

• har værdi som et debatskabende værk i en årrække, men at det har en udløbstid.
• bør placeres et sted, hvor der er mange mennesker og hvor det kan falde ind i omgivelserne.

Lokaludvalget foreslår derfor fortsat, at det placeres på Nørreport i fx 10 år. Hvis kuratoren insisterer
på en permanent opstilling af værket, bør kommunen ikke modtage det.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand".

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, sender sekretariatet det til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

Beslutning
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1. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jan Frederik Hansen om, at
lokaludvalget undlader at kræve en tidsgrænse for skulpturens placering på Nørreport.

Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen vedr. placering af
skulpturen "En rigtig dansk familie", der fremgår af løsningsafsnittet, med det tiltrådte
ændringsforslag.

Bilag
1. Ansøgning En rigtig dansk familie
2. Skulpturen En rigitg dansk familie
3. Billedkunstudvalget om En rigtig dansk familie - 3. november 2017
4. Indre By Lokaludvalg om En rigtig dansk familie - 19. december 2017
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INDRE BY LOKALUDVALG

9.  Turisme og hverdagsliv i Indre By (2018-0153815)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte status på turismen i Indre By og beslutte at tilbyde Wonderful
Copenhagen et samarbejde om konkretisering af begrebet "kvalitetsturisme i Indre By".

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter status på turismen i Indre By
2. at Indre By Lokaludvalg nedlægger den åbne arbejdsgruppe om turisme i Indre By, som

lokaludvalget oprettede den 11. januar 2018. Der har endnu ikke været aktivitet i
arbejdsgruppen.

3. at Indre By Lokaludvalg tilbyder Wonderful Copenhagen et samarbejde om konkretisering
af begrebet "kvalitetsturisme i Indre By".

 

Problemstilling

Indre By Lokaludvalg var i efteråret 2017 vært for en række borgermøder med det overordnede tema
"Turisme". Tidligere samme besluttede lokaludvalget Indre By Bydelsplan 2017, som indeholdte
følgende afsnit om turisme:

Fra Indre By Bydelsplan 2017:

"København skal satse på kvalitetsturisme i Indre By. Der er intet i vejen med andre former for
turisme og man bør opdyrke det i de øvrige bydele i kommunen, for bydelene skal ikke ligne
hinanden. Men Indre By skal med sin status, beliggenhed og herlighedsværdier satse på kvalitet og
bæredygtighed. Vi skal skabe diversitet og spændvidde i oplevelser. Det skal bl.a. afspejle sig i
butiksstrukturen, i hotellerne, i restaurations-, café- og nattelivet og i hvad vi ellers tilbyder turister i
Indre By. Det skal også kunne ses i serviceniveauet.

Lokaludvalget ser på den baggrund frem til, at Airbnb-branchen bliver reguleret og muligheden for
Airbnb-udlejning begrænset. Krydstogttrafikken og den dertil knyttede transport i Indre By skal være
mere bæredygtig. Eksempelvis bør krydstogtskibene tvinges til at bruge el, der produceres
miljøvenligt på elværkerne, frem for at bruge el, som skibene selv producerer med diesel med
luftforurening til følge. Partikelforureningen og drivhusgasemissioner skal reduceres jf. målet i
kommunens klimaplan. Transport af passagerer til og fra krydstogtskibene skal i hovedsagen ske ad
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vandvejen eller i små el-busser, der passer til gadenettet i Indre By. Etableringen af Cityringen kan
med tiden medvirke til at minimere antallet af sightseeingbusser."

 

I lokaludvalgsmødet den 11. januar 2018 besluttede lokaludvalget at nedsætte en åben
arbejdsgruppe om turismen i Indre By, som i første omgang skulle forholde sig til Wonderful
Copenhagens turismestrategi. I bilaget ses indstillingen og lokaludvalgets beslutning, samt Wonderful
Copenhagens turismestrategi.

Da Wonderful Copenhagens konsulent den 1. februar 2018 inviterede sekretariatet til at deltage i et
idémøde den 1. marts 2018 om fremtidens turisme i København, besluttede formandskabet at sætte
lokaludvalgets åbne arbejdsgruppe i bero, indtil resultatet af Wonderful Copenhagens arbejde med
den fremtidige turisme forelå.

Ud over sekretariatet deltog bl.a. repræsentanter for Stræderne og Strøgets Beboerforening samt
Kbh K - Commerce & Culture i idémødet.

Den 6. april 2018 skrev Wonderful Copenhagens konsulent til sekretariatet:

"Vi var meget glade for at få perspektivet fra Indre By med i undersøgelsen. Det er tydeligt, at
forholdet mellem turisme og Indre Bys lokalliv rummer nogle spændinger, der adskiller sig fra det
øvrige København. Efter at have diskuteret de mange inputs fra mødet samt Københavns
Beboernetværks ”Ønskeliste til vores København”, har vi derfor besluttet at stille ekstra skarpt på
forholdene i Indre By. Det betyder blandt andet at udfordre de tal, der viser, at knap 80 pct. af
københavnerne uforbeholdent støtter en fortsat vækst i turismen. Vi vil derfor gerne afholde en række
fokusgruppeinterviews med beboere i Indre By fra d. 23.-26. april. Her skal vi blandt andet diskutere
hvilke steder, der er særligt kendetegnet ved turisme, hvornår mødet med turister er hhv.
positivt/negativt, samt hvad der udgør Københavns vigtigste kvaliteter."

Flere lokaludvalgsmedlemmer og -suppleanter deltog i et fokusgruppeinterview den 23. april 2018. I
bilaget ses et referat af mødet.

 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter behovet for en åben arbejdsgruppe om turismen i Indre
By.

Endvidere foreslår formanden, at lokaludvalget tilbyder Wonderful Copenhagen et samarbejde
om konkretisering af begrebet "kvalitetsturisme i Indre By".

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Formanden tilbyder Wonderful Copenhagen et samarbejde om konkretisering af begrebet
"kvalitetsturisme i Indre By".

 

Bilag

Referat af fokusgruppeinterview (ikke offentligt)

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede status på turismen i Indre By. Der var følgende bemærkninger:
• Turister på cykel skal tilbydes cykelskole, pjece om hvordan man cykler, cykelvejledning

på Youtube og afkræves en underskrift på, at de har forstået cykelreglerne.
• Turisters adgang til cykler med el-motor bør begrænses.
• Markedsføringen af turismen overgår fra Wonderful Copenhagen til kommunen.
• Krydstogtskibene skal tilbydes el fra vindenergi. Vindmøllerne, der leverer strømmen, skal

være synlig fra krydstogtsskibene.
• "Kvalitetsturisme" skal defineres nærmere. Det er noget med at gå på opdagelse i andre

kulturer.
• Lokaludvalget bør bruge et andet ord end "kvalitet". Det sender et forkert signal om

luksus.
• Lokaludvalget skal tilkendegive, at vi ikke ønsker "Sunny Beach"-turisme og altså ingen

bar-cykler eller bar-busser.
• Lokaludvalget skal tilkendegive, at turister er velkomne til at komme og deltage i

hverdagslivet, men Indre By skal ikke indrettes til turister.
• Lokaludvalget kan invitere Wonderful Copenhagen til et lokaludvalgsmøde om hvilken

form for turisme i Indre By, man bør arbejde for.
• Man bør sprede turismen til andre bydele.
• Vi skal ikke have masseturisme.
• Vi skal satse på oplevelsesturisme.

2. Lokaludvalget besluttede at nedlægge den åbne arbejdsgruppe om turisme i Indre By, som
lokaludvalget oprettede den 11. januar 2018. 

3. Lokaludvalget besluttede at invitere Wonderful Copenhagen og den forvaltning i Københavns
Kommune, der har turisme under sig, til et møde om hvilken form for turisme, der er ønskelig i
Indre By.

4. Lokaludvalget udpegede formandskabet samt lokaludvalgets kontaktpersoner vedr. turisme,
Lean Milo, Hans-Henrik T. Ohlsen, Lise Smørum, Marietta Bonnet, Anton Skovle, Kjeld A.
Larsen og Susan Brinck, og lokaludvalgets kontaktperson vedr. erhverv, Louise Hansen, til at
deltage i mødet.
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INDRE BY LOKALUDVALG

10.  Høringssvar om forslag til Kommuneplanstrategi 2018: "Verdensby med ansvar"
(2018-0153830)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar til Økonomiforvaltningen om forslag til
Kommuneplanstrategi 2018: "Verdensby med ansvar".    

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Økonomiforvaltningen om forslag til
Kommuneplanstrategi 2018: "Verdensby med ansvar", der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Bl.a. lokaludvalgene har fået et forslag til Kommuneplanstrategi 2018 i intern høring med svarfrist den
19. juni 2018.

Kommuneplanstrategien indeholder en samlet vision for byens udvikling - en "Verdensby med
ansvar" og slår en række temaer og principper an, som skal udvikles videre i Kommuneplan 2019.
Kommuneplanen lægger rammerne for byens udvikling de næste 12 år. Temaerne i forslaget til
kommuneplanstrategi er:

• En social og blandet by

• En grøn og bæredygtig by

• En kulturel storby med kant

• En by i vækst med talenter og arbejdspladser

• En international byregion.

Derudover indeholder forslaget til kommuneplanstrategi bl.a. et visionsafsnit, et afsnit om
borgerdialogen i offentlighedsperioden og et afsnit om dilemmaer i byudviklingen.

Lokaludvalgsmødet den 17. maj 2018

I mødet den 17. maj 2018 tog lokaludvalget oplæg fra Økonomiforvaltningen om forslag til
Kommuneplanstrategi 18 til efterretning med følgende bemærkninger:

• Hvilken indflydelse har lokaludvalget på kommuneplanstrategien?
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• Lokaludvalget har erfaring med, at der dispenseres fra kommuneplanen stort set samtidig med,
at den vedtages.

• Hvad menes med "Internationale events"?
• Forslaget viser, at kommunen er i strid med sig selv. Det er bedre end at være skråsikker.
• København er blevet en by for børnefamilier. Det bør fremhæves i forslaget.
• I forslaget lægges der vægt på, at København er en "blå" by, men samtidig har man godkendt

opfyld af havnen, senest til BLOX-byggeriet.
• Det bør tydeliggøres, at udvikling går i den gale retning på en række parametre, fx

detailhandlen.
• Forslaget tager ikke stilling til nedgangen i byens detailhandel.
• Der er indbygget modsætninger på trafikområdet i forslaget.
• Hvordan er forbindelsen mellem kommuneplanstrategi og kommuneplan?
• Forslaget bør omtale, hvad man vil gøre for hjemløse. Det kunne være pensionatboliger og

fællesspisning.
• Det forhold, at de små butikker forsvinder, bør være et fokusområde. Det er et særkende ved

Indre By, som bør bevares.
• Forslaget bør nævne, hvordan man vil differientere serviceerhverv, dvs. "S-område", der i dag

fortolkes så bredt, at både cafeer, restauranter og natklubber falder ind under kategorien i
planmæssig forstand.

• Indre By og Christianshavn bør adskilles i kommunens statistikker. De to bydele er meget
forskellige.

Lokaludvalgets seminar den 2. juni 2018

14 lokaludvalgsmedlemmer og -suppleanter deltog i seminaret den 2. juni 2018. Temaerne i forslaget
til kommuneplanstrategien blev drøftet og man blev enige om stikord til et udkast høringssvar fra
lokaludvalget.

Løsning

På baggrund af lokaludvalgets drøftelse i lokaludvalgets møde den 17. maj og lokaludvalgets
seminar den 2. juni 2018 foreslår formanden følgende høringssvar:

"Økonomiforvaltningen har med brev af 25. april 2018 anmodet om bemærkninger til
Kommuneplanstrategi 2018. I lokaludvalgsmødet den 17. maj 2018 orienterede forvaltningen om
forslaget til kommuneplanstrategi og lokaludvalget fik lejlighed til at stille spørgsmål og komme med
umiddelbare kommentarer.

Lokaludvalget har den 14. juni 2018 drøftet forslaget til kommuneplanstrategi (KPS):

1. Overordnede bemærkninger

• Lokaludvalget har erfaring med, at der udarbejdes tillæg til kommuneplanen stort set samtidig
med, at den vedtages. Borgerrepræsentationens beslutninger om KPS og om den kommende
kommuneplan bør indeholde bemærkninger om, at der ikke vil blive besluttet tillæg til
kommuneplanen i fx 2 år efter dens vedtagelse.
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• I KPS og i Kommuneplanen bør det fremhæves, at både bydelene i kommunen og kvartererne
indenfor bydelene er forskellige, hvorfor man bør have forskellige tilgange til planlægningen af
bydelene og bydelenes kvarterer. KPS og kommuneplanen skal værne om og forstærke de
positive træk ved bydelene og deres kvarterer og ikke skære dem over én kam.

• I KPS bør man tydeligt fortælle, at udviklingen i kommunen går i den gale retning på en række
parametre, fx detailhandlen.

• Kommunen bør arbejde for en ændring i Planloven, så man i lokal- og kommuneplaner kan
skelne mellem forskellige typer serviceerhverv, dvs. "S-område". Nattelivsaktiviteter bør være
en særlig anvendelseskategori.

• Indre By og Christianshavn bør adskilles i kommunens statistikker. De to bydele er meget
forskellige.

2. Bemærkninger vedr. dilemmaer i byudviklingen (side 16-17 i KPS)

 

• København har hidtil fremhævet sine blå områder som et aktiv. Samtidig har man gennem
årene tilladt opfyldning af Inderhavnen til byggerier, senest til BLOX-byggeriet, ligesom der for
tiden er ønske om at tillade restaurations-pontoner, anløbsbroer mv. i Inderhavnen. Kommunen
må vælge, om man vil fortsætte med at indskrænke Inderhavnen og dermed devaluere
dens bymiljømæssige værdi eller om man vil beskytte den.
Kommunen bør være opmærksom på, at en fortætning af byen betyder, at man mister grønne
"skæve" områder, som ellers er med til at give byens kvarterer og bydele deres egenart.

• Den stigende turisme presser hverdagslivet i Indre By, som turisterne ellers kommer hertil for at
opleve og leve med i. Det er et paradoks og et dilemma, som kommunen må forholde sig til i
KPS.   I øjeblikket oplever lokaludvalget, at den stigende turisme medfører stadig flere
restauranter, cafeer mv. på bekostning af detail- og specialbutikker, ligesom udviklingen
medfører flere airbnb-udlejninger og flere hoteller. Med andre ord er Indre By ved at udvikle sig
til en kulisse.

• Den stigende turisme presser hverdagslivet i Indre By, som turisterne ellers kommer hertil for at
opleve og leve med i. Det er et paradoks og et dilemma, som kommunen må forholde sig til i
KPS.   I øjeblikket oplever lokaludvalget således, at den stigende turisme medfører stadig flere
restauranter, cafeer mv. på bekostning af detail- og specialbutikker, ligesom udviklingen
medfører flere airbnb-udlejninger og flere hoteller. Med andre ord er Indre By ved at udvikle sig
til en kulisse.

• Terrorsikringen af gader i Indre By, som kommunen så småt har taget hul på, vil ændre på
måden, Indre Bys borgere lever på. Det er værd at undersøge, hvilke konsekvenser
terrorsikringen har for hverdagslivet i Indre by, før man går videre med projektet.

• KPS indeholder ønske om flere høje huse, som vil skygge over store arealer. Samtidig
indeholder KPS ønske om at skabe byrum med blik for sundheden.

 

3. Bemærkninger vedr. Københavnerdialog ( side 24-25 i KPS)

• Der bør være noget konkret, som borgerne kan forholde sig til. KPS er stort set uden kant.
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• Københavnerdialogen bør være en dialog mellem borgerrepræsentanterne og borgerne; ikke
mellem embedsmænd og borgerne.

• Københavnerdialogen kan omfatte en undersøgelse af, hvordan de oplever det sted, de bor
eller bruger til hverdag.

• Københavnerdialogen skal indeholde særlige initiativer, der kan få unge i tale. Lokaludvalget
foreslår, at kommunen holder et ungdomsfolkemøde om KPS og den kommende
kommuneplan.

• Lokaludvalget er åben overfor forvaltningens ønske om at stille Indre By Borgerpanel en række
kommunedækkende spørgsmål med relation til KPS. Men lokaludvalget ønsker spørgsmålene
til godkendelse og har også ønske om at sætte spørgsmål om forhold i Indre By på
spørgeskemaet.

• Kommunen skal tydeligt gøre opmærksom på, hvad indflydelsesrummet er for borgerne, når
man har Københavnerdialog om KPS. Københavnerdialogen skal tilrettelægges, så der skabes
engagement og så man kan se, at det giver mening at deltage i dialogen og debatten om
fremtidens København.

 4. Bemærkninger vedr. visionen for byen ( side 28-29 i KPS)

• Visionen bør udtrykke tiltag, der samler byen. I dag er København på mange måder en by i 
splid med sig selv.

• Lokaludvalget foreslår, at afsnittet om storby for mennesker indeholder nogle bemærkninger
om, at folk ønsker at bo i København og om hvad, der trækker dem hertil. Bemærkningerne
skal lede hen til en konklusion om hvilke elementer i den nuværende by, vi på et strategisk plan
skal værne om og forstærke.

• Lokaludvalget foreslår, at afsnittet om storby for mennesker og afsnittet om byudvikling med
kant indeholder bemærkninger med visioner for detailhandlen, og herunder hvordan kommunen
vil imødegå den stigende e-handel, der udfordrer detailhandlen, ligesom e-handlen i et videre
perspektiv udfordrer konceptet "by". 
Detailhandlen i København og især detailhandlen i Indre By er med til at definere og
konkretisere begrebet "verdensby". Derfor er det forbavsende, at detailhandlens rolle i
udviklingen af kommunen stort set ikke er omtalt i KPS. 

• Storby for mennesker: Lokaludvalget ser frem til en snarlig operationalisering for beboerne i
Indre Bys nattelivsområder af visionen om " høj livskvalitet og rum for alle".

• Lokaludvalget foreslår, at afsnittet om bæredygtige byløsninger konkret beskriver, hvordan man
vil opnå målet om en CO2-neutral by i 2025. Der er tvivl om målemetoden og København er
længere fra målet end først antaget. Lokaludvalget kan derfor være bekymret for, om målet om
en CO2-neutral by i 2025 kan nås.

• Indre By Lokaludvalg foreslår, at afsnittet om byudvikling med kant uddybes med følgende
bemærkninger:

"Udmøntningen af kommunens arkitekturpolitik skal i højere grad afpasses efter den enkelte
bydel. Nybyggeri skal tage afsæt i bydelenes egenart. For Middelalderbyen betyder dette, at
nybyggeri ikke primært skal fremstå som moderne, men derimod holde sig i den (tidløse)
klassicistiske stil, som er bydelens egenart og ”fortælling”. Det vil der ikke være noget forlorent
i. En bygning som BLOX er ikke i harmoni med Middelalderbyen; den kunne ligge hvor som
helst i verden. Nybyggeri bør respektere bydelens skala ved, at større huse udadtil skal
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fremstå, som om de var opdelt i overensstemmelse med de oprindelige små matrikler.
En differentieret arkitekturpolitik skal tillige udmøntes med en beslutning om, at der for hvert af
de gamle bykvarterer i Indre By udarbejdes en bevarende lokalplan på overordnet niveau med
overordnede retningslinjer om bevaring, der forhindrer nedrivning af huse, som på harmonisk
vis indgår i den større sammenhæng. Eksempelvis bør der ikke ske nedrivninger på Strøget,
selv om de enkelte bygninger ikke - isoleret set - har høj bevaringsværdi."

 

 

5. Bemærkninger vedr. temaet "En social og blandet by" (side 30-31 i KPS)

• Lokaludvalget kan bakke op om, at der skal skabes plads til flere indbyggere i kommunen, men
lokaludvalget mener ikke, at det skal ske ved byggeri af flere beboelsesbygninger i Indre By, da
det vil indskrænke de rekreative områder. I stedet bør man overveje, hvordan den eksisterende
bygningsmasse vil kunne rumme flere indbyggere. Lokaludvalget er således for, at man tillader
omdannelse af tagetager til boliger, hvis det giver flere boliger og ikke blot betyder, at
eksisterende boliger bliver større. Lokaludvalget mener også, at det er værd at undersøge, om
der kan bygges en ekstra etage på eksisterende beboelsesbygninger, uden at det går ud over
bygningens nuværende arkitektoniske udtryk.

• Som en konkret indsats foreslår lokaludvalget, at kommunen arbejder for, at kontorer i Indre By
omdannes til boliger, gerne almene boliger.

• Som en konkret indsats foreslår lokaludvalget, at kommunen håndhæver bopælspligten.
• Som en konkret indsats foreslår lokaludvalget, at man analyserer, hvordan ældre i store boliger

kan bytte til mindre boliger inden for samme bydel eller kvarter, uden at parterne, der bytter,
bliver ramt økonomisk af fx højere huslejer begrundet i boligforbedringer.

• KPS og den kommende kommuneplan bør mere udførligt omtale, hvad man vil gøre for
hjemløse. 

• Lokaludvalget ønsker ikke, at der etableres boliger på vand i lokaludvalgets område. Det vil
indskrænke vandarealerne og dermed oplevelsen af Indre By som en bydel omgivet af vand.

• Det har været fremme, at København skal stormflodssikres med et dige mellem Østerbro og
Refshaleøen. Hvis kommunen arbejder med en sådan idé, bør den nævnes i KPS, ligesom det
bør nævnes, om diget også er løsningen på problemet med manglende boliger til tilflyttere.

6. Bemærkninger vedr. temaet "En grøn og bæredygtig by" (side 32-33 i KPS)

• KPS bør indeholde mål for trafikken jf. høringssvaret fra Teknik- og Miljøudvalget vedr. KPS.
Lokaludvalget foreslår, at der opsættes absolutte mål for den private transport (biler)
gennem hhv. kommunen og Indre By. Endvidere foreslår lokaludvalget, at der i KPS er mål for,
hvordan trafikken i hhv. kommunen og Indre By forholdsmæssigt skal være fordelt på privat
transport, offentlig transport, cykel og gang i fx 2025.

• Som led i det videre arbejde med KPS bør man undersøge fordele og ulemper ved gratis
bustransport i Københavns Kommune. Det forlyder, at Augsburg netop har indført gratis
bustransport, fordi det kan betale sig.

• Pendlingen i biler fra boliger i København til arbejdspladser i omegnen er stigende. Det bør
man forholde sig til i KPS.
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• KPS bør indeholde bemærkninger om, hvordan kommunen vil nå målene i kommunens
klimaplan.

• Man bør nævne, at man er ved at undersøge, hvilke miljø og bymiljømæssige
effekter en østlige ringvej (havnetunnel) har.  

• Som en konkret indsats foreslår lokaludvalget, at kommunen systematisk arbejder for at få
mere facdebeplantning. Dels skal de administrative hindringer ryddes af vejen, dels skal der
rådgives om mulighederne for facadebeplantning og dels bør man støtte etablering af
facadebeplantning økonomisk.

• Som en konkret indsats foreslår lokaludvalget, at man undersøger, hvordan der kan skabes
gode grønne byrum på tværs af skel mellem kommunale, statslige og private matrikler. Således
kunne byrummet foran Helligåndskirken med fordel indgå i en begrønnet pladsdannelse på
Strøget.

• Som en konkret indsats foreslår lokaludvalget, at kommunen forestår et systematisk tjek af alle
etageejendomme i kommunen. Erfaringen er, at en ejendom kan spare 10% i energi ved et
energitjek.

• Som en konkret indsats foreslår lokaludvalget, at kommunen håndhæver tomgangsregulativet.
Det er især busser og taxaer, som ikke overholder forbuddet mod tomgang.

• Som en konkret indsats for befolkningens sundhed foreslår lokaludvalget, at kommunen
iværksætter informationskampagner, der gør op med drukkulturen i nattelivet.

• Lokaludvalget foreslår, at man i KPS nævner konkrete initiativer indenfor motion og
eliteidræt.

• På side 33 i KPS nævner man en række konkrete indsatser. Lokaludvalget foreslår, at man
skriver, hvornår målet med de forskellige indsatser skal være nået.

• Lokaludvalget ønsker en analyse af, hvilket potentiale Søerne og arealerne omkring har uden
luftforureningen fra trafikken i Søgaderne. Frednings- og beskyttelsesbestemmelserne skal
respekteres.

• I KPS nævner man som en konkret indsats, at nedslidte gårdrum skal omdannes til grønne
haver. Lokaludvalget foreslår, at indsatsen omfatter informationskampagner vedr. muligheden
for at etablere grønne gårde med kommunal støtte.

• Lokaludvalget ønsker en analyse af, om ejendommen, som Kulturhuset Indre By har til huse i,
kan give mere værdi til borgerne i Indre By, hvis den omdannes til et hus for motion og idræt, fx
med et svømmebassin.

• I KPS nævner man som en konkret indsats, at man vil etablere flere cykelstiforbindelser og
supercykelstier. Det bør følges op med en konkret indsats vedr. etablering af det antal
cykelparkeringspladser i Indre By, som til stadighed matcher antallet af cyklister.

 

 

7. Bemærkninger vedr. temaet "En kulturel storby med kant" (side 34-35 i KPS)

• Frem for at skrive, at Københavns arkitektur skal være af høj kvalitet, forslår lokaludvalget, at
man skriver, at Københavns bymiljøer skal være af høj kvalitet. Man skal ikke tænke i, hvordan
de nye ejendomme tager sig ud og fungerer arkitektonisk. Man skal tænke i helheder: Hvordan
de nye ejendomme bidrager til bymiljøet.
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• KPS bør indeholde bemærkninger om, hvordan eksisterende bymiljø bevares og forstærkes.
Lokaludvalget ser den lokale særegenhed som et udtryk for en by med kant.  

• KPS bør indeholde bemærkninger om, at beboerne skaber byen med kant. Bykvarterer uden
beboere er udtryk for en by uden kant. 

• Som en konkret indsats foreslår lokaludvalget, at kommunen prioriterer renholdelse af
byrummene. En ren by giver mere rum for byen med kant.

• Lokaludvalget foreslår at KPS omtaler arbejdet med en helhedsplan for Strøget som en konkret
indsats.  

• Lokaludvalget foreslår, at man i KPS nævner, at terrorsikring i byrummet kan udformes
kunstnerisk og/eller invitere til ophold. Der er eksempler i Oslo på den slags terrorsikring.

• Lokaludvalget foreslår, at KPS nævner etablering af et havnebad i lokaludvalgets område som
en konkret indsats.

• Lokaludvalget er ved at udarbejde en strategi for kunst i Indre Bys byrum. Her vil det bl.a. blive
foreslået, at man opsætter en sokkel på Nørreport, hvorpå der kan placeres midlertidig kunst.
Man har noget lignende på Trafalgar Square i London.

• Lokaludvalget bakker op om initiativerne vedr. midlertidighed, som omtales i KPS.
• Lokaludvalget er skeptisk overfor udsagnet i KPS om, at høje huse kan bidrage til byens

særpræg. Byens særpræg er vel netop, at dens skyline er domineret af tårne. Lokaludvalget
foreslår, at man undersøger miljøet og bymiljøet omkring de eksisterende høje huse i
kommunen, før man tillader flere.

• Hvis man vil gå videre med ønsket om flere høje huse i kommunen, bør de samles ét sted og
ikke spredes over hele byen, sådan som det er ved at ske. I den forbindelse beder
lokaludvalget om et kort over kommunen, hvor høje huse, der er eller planlægges bygget, er
plottet ind.

• Kommunen har haft en plan om at fjerne gadeparkering og i stedet købe parkering i
parkeringsanlæg til borgere med beboerlicens. Det vil kunne give borgerne gaderum til
forskellige former for anvendelse. Planen bør omtales i KPS, hvis kommunen fortsat arbejder
med den. 

8. Bemærkninger vedr. temaet "En by i vækst med talenter og arbejdspladser" (side 36-37 i
KPS)

• Detailhandlen indeholder forholdsvis mange arbejdspladser. Alene af den grund bør
rammebetingelserne for detailhandlen forbedres. Som en konkret indsats kunne man
undersøge, hvad de fysiske rammer i Indre By, hvor det kan være svært at køre og
parkere, betyder for detail- og specialbutikkerne.

• Lokaludvalget er enig i, at erhvervslivet skal behandles godt. Men kommunen skal ikke desto
mindre huske på, at den er myndighed.

• Lokaludvalget er skeptisk over for indsatsen for at tiltrække flere store internationale events.
Sådanne events kan besværliggøre hverdagslivet i Indre By. Før man gør mere, bør man
undersøge, om det økonomisk kan svare sig at få flere internationale events til byen.

9. Bemærkninger vedr. temaet "En international byregion
Intet.

Med venlig hilsen
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Bent Lohmann,
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet høringssvaret, sender sekretariatet det til Økonomiforvaltningen.

September 2018: 
Forslag til Kommuneplanstrategi 2018 vedtages i Økonomiudvalget og Borgerrepræsentationen og
sendes i offentlig høring.

Efterår 2018:
”Københavnerdialog” og offentlig høring vedr. forslag til kommuneplanstrategi.

Primo 2019:
Endelig vedtagelse i Borgerrepræsentationen af kommuneplanstrategien.

Juni 2019:
Vedtagelse i Borgerrepræsentationen af forslag til kommuneplan

Ultimo 2019:
Endelig vedtagelse i Borgerrepræsentationen af kommuneplanen.

 

Beslutning

Ændringsforslag til det foreslåede høringssvar:

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget foreslår,
at kommuneplanstrategien indeholder et afsnit om trafikale problemstillinger for kommunen som
helhed samt mulige løsninger, og herunder omtaler fordele og ulemper ved en østlig ringvej.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Anton Skovle vedr. kommuneplanstrategiens
afsnit "Dilemmaer i byudviklingen" om, at lokaludvalget bemærker, at ønsket i
kommuneplanstrategien om flere høje huse strider mod ønsket i samme strategi om at skabe byrum
med blik for sundhed, grønt og attraktivt bymiljø, bl.a. fordi høje huse skygger over store arealer.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann vedr. kommuneplansstrategiens tema
"En social og blandet by" om, at lokaludvalget foreslår, at kommunen arbejder for, at kontorer i Indre
By omdannes til boliger, gerne almene boliger, og at man kan starte med kontorer og
kontorejendomme, der erfaringsmæssigt er svære at udleje.
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Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Kjeld A. Larsen  vedr. kommuneplanstrategiens vision
for byen om, at lokaludvalget bemærker, at der er tvivl om den anvendte målemetode, der bruges i
forbindelse med CO2-målene, idet en metode baseret på forbrug i et givent geografisk område vil
være mere retvisende. Region Hovedstaden anvender en målemetode baseret på forbrug, hvorfor
Københavns Kommune kan gøre det samme. 

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Kjeld A. Larsen om, at følgende sætning udelades af
høringssvaret: "Lokaludvalget mener også, at det er værd at undersøge, om der kan bygges en
ekstra etage på eksisterende beboelsesbygninger, uden at det går ud over bygningens nuværende
arkitektoniske udtryk."

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Kjeld A. Larsen om, at 2. sætning under "8.
Bemærkninger vedr. temaet "En by i vækst med talenter og arbejdspladser" (side 36-37 i KPS)"
formuleres: "Som en konkret indsats kunne man undersøge, hvad de fysiske rammer i Indre By
betyder for detail- og specialbutikkerne."

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Anton Skovle og Jan Frederik Hansen om, at
lokaludvalget tilføjer en bemærkning under "9. Bemærkninger vedr. temaet "En international
byregion"(side 38-39 i KPS)" om, at  lokaludvalget mener, at den kollektive gods- og persontransport
over Øresundsbroen skal effektiviseres med bedre planlægning, før man overvejer at investere i nye
forbindelser til Sverige. 

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Lean Milo om, at lokaludvalget tilføjer en bemærkning
under "6. Bemærkninger vedr. temaet "En grøn og bæredygtig by" (side 32-33 i KPS)" om, at i
statistikkerne belaster bilture miljøet ens, selv om forskellige biltyper og deres drivmiddel belaster
miljøet forskelligt. Lokaludvalget formoder, at taxature i dieseldrevne biler belaster miljøet anderledes
end ture i de kommunale el-biler. Lokaludvalget foreslår derfor, at man udarbejder statistik for de
forskellige typer bilers belastning af miljøet.

 

Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Økonomiforvaltningen om forslag til Kommuneplanstrategi
2018: "Verdensby med ansvar", der fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag.

Bilag
Forslag til Kommuneplanstrategi 18
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INDRE BY LOKALUDVALG

11.  Nyt Indre By Borgerpanel (2018-0131065)

Indre By Lokaludvalg skal afsætte penge til etablering af et nyt borgerpanel.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg evaluerer Indre By Borgerpanel
2. at Indre By Lokaludvalg afsætter 50.000 kr. til etablering af et nyt Indre By Borgerpanel.

Problemstilling

Da lokaludvalget i december 2015 besluttede at etablere Indre By Borgerpanel, besluttede det også,
at borgerpanelet skulle evalueres efter to år. Indre By Borgerpanel blev etableret i juni 2016.

Lokaludvalget udsatte sagen i sit møde den 17. maj 2018.

Løsning

Evaluering af Indre By Borgerpanel

I juni 2016 fik alle borgere i Indre By over 15 år med e-boks brev om muligheden for at tilmelde sig
borgerpanelet. Efterfølgende har borgerne løbende kunnet melde sig til borgerpanelet via
lokaludvalgets hjemmeside. Enkelte borgere har meldt sig ud af borgerpanelet igen. Årsagen var
typisk, at de er flyttet fra kommunen. Borgerpanelet har 5.560 medlemmer pr. 8. maj 2018.

Siden juni 2016 har lokaludvalget gennemført følgende borgerpanelundersøgelser:

Titel Tidspunkt Antal
medlemmer

Svarprocent

Bydelsplan 2016 Juni 2016 4237 59 %

Forholdene i Indre By Februar 2017 4236 59 %

Kulturhuset Indre By Januar 2017 4242 46 %

Rådhuspladsen Januar 2017 5098 39 %

Natteliv og events Februar 2017 5107 42 %

Bil- og cykelparkering i Indre By Januar 2018 5540 35 %
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Statue af Christian 4. Marts 2018 5546 23 %

Forskrift for udendørs musikarrangementer April/maj 2018 5548 20 %

Link til resultaterne af borgerpanelundersøgelserne:
https://www.indrebylokaludvalg.kk.dk/arrangementer/borgerpanelundersoegelser

Evalueringen kan omhandle det forhold, at der ingen garanti er for, at borgerpanelets demografi
afspejler demografien i Indre By og det forhold, at borgerpanelundersøgelserne ikke videnskabelige.

Evalueringen kan også omhandle

• udviklingen i antal medlemmer
• udviklingen i svarprocent
• temaerne for borgerpanelundersøgelserne
• spørgsmålene i borgerpanelundersøgelser
• hvordan lokaludvalget bruger resultaterne af borgerpanelundersøgelserne

Nyt borgerpanel

Da der til stadighed sker fra- og tilflytning til bydelen, bør borgerpanelet fornyes med jævne
mellemrum. Erfaringen med Christianshavns Borgerpanel, der blev fornyet i januar 2018, er, at
antallet af medlemmer af borgerpanelet stiger i forbindelse med fornyelsen.

Fornyelsen sker med en invitation til alle borgere med e-boks, som har folkeregisteradresse i Indre
By Lokaludvalgs område.

 

Økonomi

Udgiften til etableringen af det nye borgerpanel afhænger af, hvor mange borgere der skal have brev
via e-boks samt af størrelsen af brevet, målt i MB.

Etableringen af borgerpanelet i 2016 kostede 46.892 kr.

Der vil være udgifter til annoncering ultimo juli-primo august 2018 af muligheden for at deltage i
borgerpanelet.

Det koster ikke noget at gennemføre borgerpanelundersøgelser.

Videre proces

Sekretariatet sender invitationen til at deltage i det nye borgerpanel via e-boks i august 2018.

Muligheden for at deltage i det nye borgerpanel annonceres i lokale medier ultimo juli-primo august
2018.
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Bilag

Resultater af gennemførte borgerpanelundersøgelser (ikke på papir):

https://www.indrebylokaludvalg.kk.dk/arrangementer/borgerpanelundersoegelser

Beslutning

Lokaludvalget afsatte en ramme på 50.000 kr. til etablering af et nyt Indre By Borgerpanel.

Side 36



INDRE BY LOKALUDVALG

12.  Det lokale miljøarbejde 2017 (2018-0129978)

Indre By Lokaludvalg og Christianshavns Lokaludvalg skal tage Miljøpunkt Indre By &
Christianshavns årsberetning og tilskudsregnskab for det lokale miljøarbejde 2017 til efterretning.

Indstilling

Formanden for Indre By Lokaludvalg og formanden for Christianshavns Lokaludvalg foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg og Christianshavns Lokaludvalg tager Miljøpunkt Indre
By-Christianshavns årsberetning og tilskudsregnskab for det lokale miljøarbejde 2017, der
fremgår af bilagene, til efterretning med de bemærkninger, der fremgår af løsningsafsnittet i
denne sag.
 

2. at Indre By Lokaludvalg og Christianshavns Lokaludvalg på det grundlag tiltræder, at
sekretariatet i juni 2018 udbetaler 2. rate af driftsstøtten til Miljøpunkt Indre By/Christianshavn
for det lokale miljøarbejde 2018.

Problemstilling

Jf. driftsstøtteaftalen om det lokale miljøarbejde for 2017-18 har Miljøpunkt Indre By-Christianshavn i
samarbejde med Indre By Lokaludvalg og Christianshavns Lokaludvalg udarbejdet en årsplan for det
lokale miljøarbejde 2017.

Indre By Lokaludvalg godkendte årsplan 2017 i sit møde den 12. januar 2017, mens Christianshavns
Lokaludvalg godkendte den i sit møde den 25. januar 2017.

Jf. driftsstøtteaftalen om det lokale miljøarbejde skal driftsstøtten fra lokaludvalgene benyttes til
planlægning og gennemførelse af årsplanens aktiviteter, samt driftsudgifter forbundet med
Miljøpunktets virke. I aftalen er det også bestemt, at årsberetningen for Miljøpunkt Indre
By-Christianshavns arbejde som minimum skal indeholde en beskrivelse af gennemførte aktiviteter,
status i forhold til opfyldelse af årsplanens mål og succeskriterier, samt øvrige aktiviteter der er blevet
aftalt med lokaludvalgene. Det er en forudsætning for udbetaling af støtten, at årsplan, budget,
årsregnskab og årsberetning er indsendt rettidigt, samt at støttevilkårene er overholdt.

Indre By Lokaludvalgs beslutning den 17. maj 2018

Kjeld A. Larsen og Marietta Bonnet var inhabile og deltog ikke i behandlingen af denne sag.
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1. Lokaludvalget drøftede Miljøpunkt Indre By-Christianshavns årsberetning og tilskudsregnskab
for det lokale miljøarbejde 2017, der fremgår af bilagene, og udsatte derpå sagen til
lokaludvalgsmødet den 14. juni 2018, idet det ønsker svar fra Miljøpunktet inden da på
følgende spørgsmål:

• Hvilke andre projekter har Miljøpunktet haft i 2017? Dvs. projekter, som ikke er omfattet af
driftsstøtteaftalen med kommunen og lokaludvalgene.

• Hvad betød det for løsningen af opgaverne, der fremgår af årsplan 2017 for det lokale
miljøarbejde, at Miljøpunktet havde andre opgaver ved siden af?

• Hvad er årsagen til at lokaludgifterne er steget med cirka 50.000 kr. på få år?
• Kan man i årsberetningen opdele opgaverne på de to bydele, så man kan se, hvad hhv. Indre

By Lokaludvalg og Christianshavns Lokaludvalg får for den driftsstøtte, de yder?
• I hvilken grad blev penge, som Miljøpunktet har modtaget fra andre end kommunen og

lokaludvalgene, anvendt til opgaver udenfor Indre By og på Christianshavn?
• Hvordan beregnes overhead?

2. Lokaludvalget tiltrådte, at sekretariatet i juni 2018 udbetaler 2. rate af driftsstøtten til Miljøpunkt
Indre By/Christianshavn for det lokale miljøarbejde 2018.

 

Christianshavns Lokaludvalgs beslutning den 30. maj 2018

1. Lokaludvalget tog Miljøpunkt Indre By-Christianshavns årsberetning og tilskudsregnskab for det
lokale miljøarbejde 2017, der fremgår af bilagene, til efterretning med de bemærkninger, der
fremgår af løsningsafsnittet i denne sag.
 

2. Lokaludvalget tiltrådte, at sekretariatet i juni 2018 udbetaler 2. rate af driftsstøtten til Miljøpunkt
Indre By/Christianshavn for det lokale miljøarbejde 2018.

Protokolbemærkning fra Poul Nielsen: "Miljøaktiviteter i kommunen bør hjemtages til kommunen".

 

Løsning

Sekretariatets bemærkninger til årsberetningen

Nedenfor sammenlignes aktiviteterne, som Miljøpunktet i henhold til årsplan 2017 skulle sætte i
værk, med hvordan de er gennemført jf. årsberetning 2017 (se årsplanen i bilaget):

Indsatsområde 1. Renere luft i byen

Det fremgår af årsplan 2017,

1. at man vil skabe fokus omkring luftforureningen fra ultrafine partikler i byen og her igennem
bidrage til en mere miljøvenlig offentlig og privat transport i de to bydele
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2. at man vil fremme brug af ladcykler i de to bydele, og bydelene generelt, som erstatning for
motoriserede køretøjer

3. at man vil fremme god cykelparkeringsadfærd samt udbrede viden om håndtering af ”herreløse”
cykler

4. at man vil beskrive en indsats vedr. bedre trafikplanlægning og muligheder for grøn mobilitet på
Christianshavn.  

Bemærkning:
Sekretariatet vurderer på baggrund af årsberetningen, at der i 2017 har været aktiviteter indenfor alle
dele af indsatsområde 1. Sekretariatet vurderer på baggrund af årsberetningen, at succeskriterierne i
det store hele er opnået. For så vidt angår målsætning nr. 4 ventede man forgæves på input fra
Christianshavns Lokaludvalg vedr. succeskriterium, men har så selv vurderet, at der var behov for en
rapport vedr. luftforurening i Prinsessegade og er  - på baggrund af rapporten - kommet med
anbefalinger.

   

Indsatsområde 2: Mindre støj i byen

Det fremgår af årsplan 2017,

1. at man vil fremme fokus på de sundhedsmæssige effekter af støj og muligheder for
forebyggelse.

Bemærkning
Sekretariatet vurderer på baggrund af årsberetningen, at der i 2017 har været aktiviteter indenfor 
indsatsområdet  og at succeskriterierne er opnået.

 

Indsatsområde 3: Grøn by, klimatilpsning og bæredygtighed

Det fremgår af årsplan 2017,

1. at man vil etablere flere grønne facader med roser eller anden grøn facadebeplantning og som
led i denne indsats evaluere  ”Roser til Byen” for 2016

2. at man vil arbejde for flere træer i de to bydele  
3. at man vil fremme anlæggelse af grønne tage og tagterrasse

Bemærkning

Sekretariatet vurderer på baggrund af årsberetningen, at der har været aktiviteter inden for alle dele
af indsatsområde 3,  men at succeskriterierne ikke er opnået.

For så vidt angår nr. 1 om grønne facader og "Roser til byen"-projektet er der på side 6 i
årsberetningen fyldestgørende forklaringer på, hvorfor succeskriteriet om 10-15 nye beplantninger i
2017 og succeskriteriet om flere gader med smukke roser ikke er opnået. Miljøpunktet skriver i
 årsberetningen, at det er interesseret i at arbejde videre med Roser til byen-projektet, men i lyset af

Side 39



de hidtidige resultater ville det have været godt med et bud på, hvordan projektet i givet fald opnår
succeskriteriet.

Succeskriterierne om flere gader med grønne facader er søgt opfyldt ved at arrangere byvandring og
forestå rådgivning om facadebeplantning.

For så vidt angår nr. 2 om flere træer i bydelene er der en fyldestgørende forklaring på side 6-7 i
årsberetningen på, hvorfor succeskriteriet om, at minimum 3-5 boligforeninger har plantet træer fra
Partnerskabstræer, ikke er opfyldt. Dog vil det have været godt med information i årsberetningen om,
hvorvidt der var interesse blandt boligforeningerne for projektet. 

For så vidt angår nr. 3 om at fremme anlæggelse af grønne tage og tagterrasse fremgår det ikke af
årsberetningen, om man har opfyldt succeskriteriet om en henvendelse til Københavns Kommune
med motivering for flere grønne tage i byen.

Indsatsområde 4. Bedre affaldssortering og affaldsudnyttelse

Det fremgår af årsplan 2017, 

1. at man vi stå for aktiviteter vedr. smarte løsninger til transport af sorteret affald fra husstande til
affaldssorteringsfaciliteter i det offentlige rum 

Bemærkning

Sekretariatet vurderer på baggrund af årsberetningen, at der har været aktiviteter inden
for indsatsområde 4 og at flere af succeskriterierne er opnået. Det fremgår ikke af årsberetningen,
om succeskriteriet om øget kildesortering er opnået. 
Miljøpunktet har dog overfor sekretariatet oplyst, at det er afrapporteret med rapport om Smarte
løsninger.

Indsatsområde 5. Kommunikation, synlighed og netværk

Det fremgår af årsplan 2017,

1. at Miljøpunktet skal være kendt i bybilledet, i alle kvarterer, i medierne og på
hjemmeside/Facebook.

Bemærkning

Sekretariatet vurderer på baggrund af årsberetningen, at Miljøpunktet har haft aktiviteter, der kunne
skabe synlighed om dets virke, og at succeskriterierne er søgt opnået. Dog fremgår det ikke af
årsberetningen, om succeskriteriet om udbygget kontaktliste over ejer-, andels- og boligforeninger er
opnået. 
Miljøpunktet har overfor sekretariatet oplyst, at kontaktlisten er udarbejdet.

Det fremgår heller ikke direkte af årsberetningen, om succeskriteriet vedr. udbygget netværk for støj,
natur og kompost og succeskriteriet om flere involverede unge, beboere og erhvervsdrivende i lokalt
A21-arbejde er opnået, men det er sekretariatets indtryk, at det er de.
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Andre aktiviteter

Ovenstående bemærkninger angår aktiviteter, som jf. årsplanen kun finansieres af driftsstøtten fra
kommunen og lokaludvalgene.

I årsberetningen nævnes indsatser med blandt andet frivillige, studerende, tværgående samarbejde,
som kan involvere ressourcer/midler ud over driftsstøtte. I årsplanen er sådanne indsatser markeret
med gråt. Sekretariatet vurderer, at lokaludvalgene løbende er blevet orienteret om sådanne
aktiviteter. Det  drejer sig om

• NaTur i Byen
• Understøtte kompostnetværket
• Ren kærlighed til dit kvarter
• Unge og deres affald
• Planlægge og afprøve løsninger for mere bæredygtige events

Lokaludvalgene skal være opmærksomme på orienteringerne fra Miljøpunktet i lokaludvalgsmøderne
og i nyhedsbrevene. Orienteringerne kan indeholde information om, hvordan Miljøpunktet udfører
aktiviteter, der er omfattet af årsplanen. Når lokaludvalgene tager orienteringerne til efterretning,
tolkes det som lokaludvalgenes accept af det, der informeres om, herunder om ændringer i
aktiviteter, i succeskriterium, i tidsplan osv i forhold til det, der står i årsplanen. Lokaludvalgene har
kun indflydelse på Miljøpunktets aktiviteter, som finansieres af driftsstøtten, men der er intet til hinder
for, at de også forholder sig til den information, de måtte få om aktiviteter, der finansieres af andre.

Sekretariatets bemærkninger til tilskudsregnskab 2017

Det nævnes i Tilskudsregnskabet, at driftstilskuddet i 2017 fra kommunen og lokaludvalgene var på
1.464.700 kr. Sekretariatet udbetalte i 2017 i alt 1.462.792 kr. i driftstilskud. Forskellen skyldes, at
Miljøpunktets mindreforbrug (overskud) i 2016 på 1.908 kr. blev modregnet i tilskuddet for 2017.

Det ses ikke i tilskudsregnskabet, hvor stor indtægten er fra anden side til ovenfor nævnte "Andre
aktiviteter". Således er der brugt 22.566 kr. til NaTur i byen-pilotprojekt. Men det fremgår hverken af
årsberetningen eller tilskudsregnskabet, hvor stor en andel det er af de samlede udgifter til projektet i 
2017. 

Sekretariatet er i øvrigt af den opfattelse, at lokaludvalgene har fået oplyst, at NaTur i byen-projektet
skal finansieres af Nordeafonden og ikke af driftsstøtten fra kommunen og lokaludvalgene. Projektet 
har samarbejdspartnere og aktiviteter i andre bydele samt i Frederiksberg Kommune.

Sekretariatet forstår på tilskudsregnskabet, at driftsstøtten fra kommunen og lokaludvalgene betaler
Miljøpunktets lokaleudgifter. Sekretariatet formoder derfor, at projekter og aktiviteter, som
Miljøpunktet samarbejder med andre om, ikke betaler lokaleleje.

Til det særskilte projekt "Roser til Byen", som Indre By Lokaludvalg satte i gang i 2016, er der brugt
22.876 kr. Størstedelen af udgiften er medgået løn.

Økonomi
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I 2017 udbetalte Københavns Kommune 682.792 kr. i driftsstøtte til det lokale miljøarbejde, mens
Indre By Lokaludvalg betalte 680.000 kr. og Christianshavns Lokaludvalg 100.000 kr.

Indre By Lokaludvalg betalte derudover 4.500 kr. for annoncering om nye træer og særligt værdifulde
træer; en borgerdialog, som Miljøpunktet håndterede. Endvidere blev det i 2016 aftalt,
at Miljøpunktet overfører 14.000 kr. af betalingen, som det i 2016 fik fra Indre By Lokaludvalg til
Roser til Byen-kampagnen, til 2017.

Christianshavns Lokaludvalg støttede oprydningsdagen ”Ren Vold” på Christianshavns Vold med
4.040 kr., hvor Miljøpunktet deltog med medarbejderressourcer. Støtten fremgår ikke af Miljøpunktets
regnskab, da lokaludvalgenes sekretariat afregnede støtten med de frivillige, der havde udgifter i
forbindelse med projektet. Derudover betalte Christianshavns Lokaludvalg 1.890 kr. for annoncering
om plantning af nye træer; en borgerdialog, som Miljøpunktet håndterede.

Videre proces

Sekretariatet orienterer Økonomiforvaltningen og bestyrelsen for Miljøpunkt Indre
By-Christianshavn om lokaludvalgenes beslutninger.

Beslutning
Marietta Bonnet og Kjeld A. Larsen forlod mødet under behandlingen af denne sag pga. inhabilitet.

 

1. Lokaludvalget tog Miljøpunkt Indre By-Christianshavns årsberetning og tilskudsregnskab for det
lokale miljøarbejde 2017, der fremgår af bilagene, til efterretning med de bemærkninger, der
fremgår af løsningsafsnittet og bilagene i denne sag, samt med følgende bemærkning, foreslået
af Bent Lohmann: "I fremtidige regnskaber bør der være noter, som forklarer, hvordan projekter
for eller i samarbejde med andre end lokaludvalgene påvirker opgaverne i medfør af årsplanen
for det lokale miljøarbejde, der er aftalt med lokaludvalgene. Lokaludvalget ønsker indsigt i,
hvad støtten fra lokaludvalget bruges til, og derfor også viden om Miljøpunktets aftaler om
projekter for eller i samarbejde med andre end lokaludvalgene."    

2. Lokaludvalget bekræftede beslutningen i sit møde den 17. maj 2018 om, at det tiltræder, at
sekretariatet i juni 2018 udbetaler 2. rate af driftsstøtten til Miljøpunkt Indre By/Christianshavn
for det lokale miljøarbejde 2018.

 

Bilag
1. Årsberetning 2017 for det lokale miljøarbejde
2. Tilskudsregnskab 2017
3. Årsplan 2017 for det lokale miljøarbejde 2017
4. Lokaludvalgets beslutninger den 12. januar 2017 om Årsplanen 2017 for det lokale miljøarbejde
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13.  IT-refusion til lokaludvalgsmedlemmer (2018-0132742)

Lokaludvalg skal træffe beslutning om IT-refusionen til lokaludvalgsmedlemmer.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg beslutter, hvorvidt lokaludvalgsmedlemmerne skal have tilbud om
refusion for internetforbindelse.

Problemstilling

Borgerrepræsentationen har vedtaget, at lokaludvalgets medlemmer (men ikke suppleanterne) kan få
tilbud om refusion for internetforbindelse. Refusionen betales af sekretariatets budget.

Det er lokaludvalget selv, der beslutter, om udvalgets medlemmer skal have tilbud om refusion for
internetforbindelse.

 

Indre By Lokaludvalgs beslutning den 17. maj 2018

1. Lokaludvalget drøftede, hvorvidt lokaludvalgsmedlemmerne skal have tilbud om refusion for
internetforbindelse.

2. På forslag fra Sally Mountfield bad lokaludvalget sekretariatet undersøge, om medlemmer af
andre lokaludvalg får tilbudt IT-refusion.

På forslag fra Jens Erik Frandsen bad lokaludvalget formanden om at foreslå de øvrige
lokaludvalgsformænd og Økonomiforvaltningen, at man undersøger, hvorvidt der er økonomi til,
at lokaludvalgsmedlemmer får stillet en tablet til rådighed, hvis medlemmerne af kommunens
lokaludvalg hverken får IT-refusion eller dagsordensmateriale tilsendt på papir.

3. Lokaludvalget udsatte sagen ind til ovenstående spørgsmål er besvaret.

Andre lokaludvalgs beslutninger
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Sekretariatet har spurgt de andre lokaludvalgssekretariater, om medlemmer af andre lokaludvalg får
tilbudt IT-refusion. Enkelte sekretariater har svaret:

Lokaludvalg IT-refusion
Christianshavn Tilbydes
Østerbro Afgøres 20. juni
Indre By Afgøres 14. juni
Kongens Enghave Tilbydes ikke
Vesterbro Tilbydes ikke.
Brønshøj-Husum Afgøres senere

Løsning

Lokaludvalget skal beslutte, hvorvidt lokaludvalgsmedlemmerne skal have tilbud om refusion for
internetforbindelse.Internetrefusionen er på maksimalt 175 kr. pr. måned pr. lokaludvalgsmedlem.

Økonomi

En beslutning om IT-refusion alle medlemmer i Indre By Lokaludvalg og Christianshavns Lokaludvalg
vil udgøre en udgift på op til 96.600 kr. om året. Det samlede budget for sekretariatet i 2018 er på
233.700 kr.

Sekretariatets budget betaler bl.a. de to lokaludvalgs lokaludvalgsmøder, udgifter til interne møder fx
med forvaltningen, kontorhold, sekretariatets IT, sekretariatets telefoner, bud til udbringning af
papirdagsordener, printer, kopiering m.m. Ved siden af er der et budget til leje af lokale i Huset KBH
til sekretariatets kontor samt til leje af Christianshavns Lokaludvalgs lokale i Beboerhuset.

Videre proces

Hvis lokaludvalget beslutter at lokaludvalgsmedlemmerne skal have tilbud om refusion for
internetforbindelse, udsender sekretariatet retningslinjer for det.

Beslutning
Udsat til lokaludvalgsmødet den 16. august 2018.
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14.  Lokaludvalgets kvartersansvarlige (2018-0153626)

Indre By Lokaludvalg skal udpege sine ansvarlige for Indre Bys forskellige kvarterer.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg udpeger ansvarlige blandt lokaludvalgets medlemmer og
-suppleanter for Indre Bys kvarterer:

1. Middelalderbyen
2. Metropolzonen (Postdistrikt København V)
3. Nansensgade-kvarteret
4. Øster Farimagsgade-kvarteret
5. Østerport
6. Frederiksstaden og Nyboder
7. Gammelholm og Nyhavn    

Problemstilling

I mødet den 12. april 2018 besluttede lokaludvalget hvilke arbejdsgrupper, det skal have under sig og
udpegede tovholdere. Endvidere udpegede lokaludvalget kontaktpersoner for ressortområder, der
ikke er dækket af arbejdsgrupperne. Derudover bekræftede lokaludvalget sin repræsentation i andre
fora. Endelig besluttede lokaludvalget, at det senere udpeger kvartersansvarlige.

Arbejdsgrupperne og kontaktpersoner på ressortområder tager sig i hovedsagen af sager, der
vedrører hele kommunen og hele bydelen.

Arbejdsgrupper (tovholder i parentes)

• Restaurations-, Nattelivs-, og Eventgruppen.(udpeger tovholder i gruppens møde den 28. juni
2018)

• Byudviklingsgruppen (Kjeld A. Larsen og Ingolf Ibus)
• Puljegruppen (Lean Milo)

Kontaktpersoner

• Kultur: Marietta Bonnet, Hans-Henrik T. Ohlsen og Lise Smørum.
• Idræt: Jan Frederik Hansen, Peter Stakemann og Lean Milo.
• Turisme: Lean Milo, Hans-Henrik T. Ohlsen, Lise Smørum, Marietta Bonnet, Anton Skovle,

Kjeld A. Larsen og Susan Brinck.
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• Erhverv: Louise Hansen
• Socialområdet: Lise Smørum.
• Sundhed og ældre: Ulla Ekberg.
• Børn og unge: Vakant.
• Integration: Vakant.

Lokaludvalgets repræsentation i andre fora

• Repræsentation i bestyrelsen for Miljøpunkt Indre By-Christianshavn: Ole Bang
• Repræsentation i Samarbejdsforum for nattelivet i Indre By: Bent Lohmann og Gunna Starck

(udtræder)
• Følgegruppen vedr. vandkulturhus på Papirøen: Bent Lohmann og Jens Erik Frandsen

 

Løsning

De kvartersansvarlige håndterer lokale sager i Indre By. Således vil sekretariatet som regel foreslå,
at det er de kvartersansvarlige, der kommer med stikord til et udkast til høringssvar om en lokal sag.
Det kunne fx have været tilfældet i sagen om anlægsprojekter i Vendersgade, Rømersgade og
Linnésgade, som er p lokaludvalgets dagsorden for mødet den 14. juni 2018.

Formanden foreslår, at lokaludvalget udpeger kontaktpersoner for følgende kvarterer jf. kortet i
bilaget

1. Middelalderbyen
2. Metropolzonen (Postdistrikt København V)
3. Nansensgade-kvarteret
4. Øster Farimagsgade-kvarteret
5. Østerport
6. Frederiksstaden og Nyboder
7. Gammelholm og Nyhavn 

De kvartersansvarlige skal enten være medlem af lokaludvalget eller suppleant.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Kontaktpersonerne blandt lokaludvalgets medlemmer og -suppleanter for Indre Bys kvarterer, de
kvartersansvarlige, håndterer lokale sager i Indre By.

Beslutning
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Lokaludvalget godkendte et forslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalgets medlemmer og
suppleanter er ansvarlige for det kvarter, de bor i. De kvartersansvarlige håndterer lokale sager i
Indre By, hvorfor det i udgangspunktet er de kvartersansvarlige, der kommer med stikord til et udkast
til høringssvar om en lokal sag.

Lokaludvalget godkendte, at Anton Skovle er blandt de, der er ansvarlig for Østerport-kvarteret, selv
om han ikke bor i kvarteret.

Lokaludvalget bad sekretariatet maile lokaludvalgets medlemmer og suppleanter en oversigt over
hvem, der er ansvarlig for de forskellige kvarterer.

Bilag
Bydelskort med kvarterer
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INDRE BY LOKALUDVALG

15.  Orientering fra arbejdsgrupperne (2018-0126912)

Indre By Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning - se
bilaget.

Problemstilling

Arbejdsgrupperne mv. orienterer lokaludvalget om nyt.

Løsning

Lokaludvalgets egne arbejdsgrupper

• Byudviklingsgruppen
• Metrogruppen
• Arbejdsgruppen Kultur, idræt, turisme og erhverv
• Arbejdsgruppen Børn og Unge
• Arbejdsgruppen Social, sundhed, ældre og integration
• Puljeansøgningsgruppen
• Tovholdergruppen vedr. bydelsplanprocessen

Lokaludvalgets repræsentation i andre fora

• Miljøpunkt Indre By-Christianshavn
• Samarbejdsforum for nattelivet i Indre By
• Følgegruppen vedr. Grønnegade
• Nørre Kvarter-følgegruppen og Følgegruppen vedr. udvikling af Pisserenden
• Følgegruppen vedr. Frederiksholms Kanal-projektet
• Følgegruppen vedr. Papirøen

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Arbejdsgrupperne mødes med jævne mellemrum.

 

Beslutning
Byudviklingsgruppen

Kjeld A. Larsen oplyste, at Byudviklingsgruppen har møde den 29. august 2018 kl. 17.

Samarbejdsforum

Bent Lohmann oplyste, at teknik- og miljøborgmesteren og kultur- og fritidsborgmesteren har inviteret
aktørerne i nattelivet samt lokaludvalgene til et dialogmøde. Indre By Lokaludvalg må stille med én
deltager.

Lokaludvalget bad Bent Lohmann deltage i dialogmødet.

Mødeforum

Bent Lohmann oplyste, at han i Mødeforum havde fået en orientering om
befolkningssammensætningen i bydelene.

Lokaludvalget bad om at få materialet tilsendt.
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INDRE BY LOKALUDVALG

16.  B-sag: Bevillingsnævnet (2018-0150615)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte en henvendelse til Kultur- og Fritidsudvalget om rammerne for
Bevillingsnævnets virke.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. At Indre By Lokaludvalg stiller Kultur- og Fritidsudvalget og Kultur- og Fritidsforvaltningen de
spørgsmål, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Hannibal C. Holt:

"Københavns Kommunes Bevillingsnævn (BN), består af otte medlemmer. Seks politikere fra
Borgerrepræsentationen, en repræsentant fra Københavns Politi og en uafhængig jurist.

Derudover er restaurationsbranchen repræsenteret med to brancheorganisationer som observatører,
HORESTA og DRC. Også 3F har en observatørplads. Som noget helt nyt har formanden for Indre
Bys Lokaludvalg, som bekendt, også fået en observatørplads.

Bevillingsnævnet bestemmer enerådigt om en ny bevilling skal udstedes, fornyes, eller f.eks.
udvides.

Københavnerne og de øvrige næringsdrivende er under massivt pres pga. en eksplosiv udvidelse af
antallet af bevillinger de sidste ti år.

Bevillingsnævnet er omgærdet af en ekstrem lukkethed, der betyder at medlemmernes og
sekretariatets ageren ikke kan kontrolleres af offentligheden, og de kan dermed heller ikke stilles til
ansvar. Altså de facto uden for demokratisk kontrol.

Hidtil har det ikke været et krav, at BN’s medlemmer også var medlemmer af
Borgerrepræsentationen. Dette har den nyligt konstituerede Borgerrepræsentation imidlertid ændret.
Medlemmerne af BN er nu også medlemmer af Borgerrepræsentationen, altså politisk valgt.

En anden praksis som den nye Borgerrepræsentation nu også ændrer, er indførelse af suppleanter.
Hidtil har der ikke været suppleanter for BN’s medlemmer. Det var således ikke ualmindeligt, at
bevillinger blev givet med tre kun politisk udpegede medlemmers tilstede.
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Disse ændringer er naturligvis positive, men ændrer ikke på en række forhold i Bevillingsnævnets
praksis, der fortsat er uhensigtsmæssige og problematiske.

Vi ser eksempelvis at;

• Dagsordner ikke er offentligt tilgængelige.
• Medlemmerne har tavshedspligt om alt deres BN-arbejde.
• Referater tidligst offentliggøres en måned efter et møde og behandling.
• Klagefrist over nævnet afgørelser er en måned, og det er kun muligt for bevillingsansøger at

klage.
• Stemmeafgivelsen er hemmelig -  i referater angives kun om der har været afstemning, ikke

stemmetal eller angivelse af hvem der har stemt hvad.
• I referater angives kun bevilgede åbningstider. Hverken restaurationernes navn eller koncept

oplyses. Kun adresser oplyses.
• Behandling af bevillingsansøgninger og forlængelse af eksisterende sker uden garanti for, at

beboerklager til kommunen eller til politiet bliver præsenteret for nævnet, og dermed inddraget i
dets vurdering.

• Nævnsarbejdet er ulønnet.
• Det er ikke muligt for borgere, at få foretræde, som det eksempelvis er gældende for

kommunale udvalg.
• HORESTA afholder seminar for nye medlemmer af Bevillingsnævnet og har hermed en urimelig

mulighed for at påvirke medlemmerne.

Restaurationsbranchen har gennem de senere år haft en eksplosiv vækst i omsætning. Fra i 2012 at
omsætte for 33,25 mia. kr. er branchens omsætning steget til i 2016 (seneste tal fra DRC) knapt 42
mia. kr.

Tager man de meget store beløb der er i restaurationsbranchen i betragtning, samt at branchens
repræsentanter, har direkte adgang til bevillingsnævnets medlemmer, herunder viden om hvem der
stemmer hvad, så synes det særligt problematisk, at arbejdet i Bevillingsnævnet foregår for lukkede
døre. En konstruktion og tilstand, der helt grundlæggende strider mod hvordan vores demokratiske
institutioner normalt fungere, og i øvrigt appellerer til korruption.

Jeg vil gerne have, at vi som lokaludvalg arbejdet lidt videre med dette. Måske skal vi stille nogle
konkrete spørgsmål, eller forslag til ændringer af nævnets konstruktion og arbejdsvilkår. F.eks. at
brancheforeningerne ikke har observatørstatus, og at hemmelighedskræmmeriet reduceres til et
absolut minimum."

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skal arbejde for åbenhed om Bevillingsnævnets virke og at
lokaludvalget derfor stiller Kultur- og Fritidsudvalget og Kultur- og Fritidsforvaltningen følgende
spørgsmål:

1. Hvorfor har Bevillingsnævnets medlemmer og observatører i udgangspunktet tavshedspligt om
sagerne i Bevillingsnævnet? Det bør være omvendt, således at udgangspunktet er,
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at Bevillingsnævnets medlemmer og observatører frit kan tale om sagerne med undtagelse af
de fortrolige oplysninger, der måtte fremgå af sagsfremstillingen.

2. Hvordan bliver beboerklager til kommunen eller til politiet inddraget i behandling af
bevillingsansøgninger og forlængelse af eksisterende?

3. Hvorfor er Bevillingsnævnets dagsordener ikke offentligt tilgængelige? De fortrolige
oplysninger, der måtte være i sagsfremstillingerne, kan man udelade af den offentlige
dagsorden. 

4. Hvad er til hinder for, at referater af Bevillingsnævnets møder offentliggøres umiddelbart efter
møderne? Lokaludvalget forstår, at referaterne i dag offentliggøres, når de er godkendt i et
efterfølgende møde i Bevillingsnævnet.

5. I referaterne af Bevillingsnævnets møder angives kun bevilgede åbningstider. Hverken
restaurationernes navn eller koncept oplyses. Kun adresser oplyses. Hvad er til hinder for, at
sagsfremstillingen i det offentlige referat er fyldestgørende?

6. Hvad er til hinder for at offentliggøre ændringsforslag og stemmeafgivningen i referater af
Bevillingsnævnets møder?

7. Hvornår implementeres Bevillingsnævnets afgørelser? - når referatet med afgørelsen er
godkendt eller før referatet er godkendt?

8. Hvorfor er det kun bevillingsansøger, der har mulighed for at klage over en afgørelse i
Bevillingsnævnet?

9. Hvad er mulighederne for at få foretræde for Bevillingsnævnet?.
10. Ikke alle, der søger om en bevilling, er medlem af HORESTA eller DRC. Er det rimeligt, at

HORESTA og DRC via deres observatørpost i Bevillingsnævnet får indsigt i ansøgninger,
fortrolige forhold mv. fra virksomheder, de ikke repræsenterer, og som kan være konkurrenter
til virksomheder, de repræsenterer?.

11. Har forvaltningen udarbejdet kursusmateriale til det nye Bevillingsnævns medlemmer? I givet
fald beder lokaludvalget om at få det.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Formanden sender Kultur- og Fritidsudvalget og Kultur- og fritidsforvaltningen et brev med
spørgsmål.

Lokaludvalget drøfter svaret i et kommende lokaludvalgsmøde.

 

Beslutning

Lokaludvalget bemyndigede formanden til at stille Kultur- og Fritidsudvalget og Kultur- og
Fritidsforvaltningen de spørgsmål, der fremgår af løsningsafsnittet.
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Bilag
1. Om Bevillingsnævnet
2. Forretningsorden for Bevillingsnævnet
3. Referat af Bevillingsnævnets møde 17. april 2018
4. Restaurationsloven
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INDRE BY LOKALUDVALG

17.  B-sag: Høringssvar om dispensation til midlertidig pavillon på Ofelia Plads (2018-0153484)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen vedr. dispensation
fra lokalplan 374 "Kvæsthusbroen" til  en midlertidig pavillon på Kvæsthusmolen, der skal huse
et tv-studie for DR´s "Aftenshowet". 

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen vedr.
dispensation fra lokalplan nr. 374 "Kvæsthusbroen" til  en midlertidig pavillon på Ofelia Plads til
et TV-studie for DR's "Aftenshowet", som fremgår af løsningsafsnittet.  

 

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen har modtaget en ansøgning om tilladelse til at opføre en 1-etages
pavillon på i alt 293 m2 på Ofelia Plads (Kvæsthusmolen). Byggeriet kræver dispensation fra
 lokalplanen nr. 374 Kvæsthusbroen. Med svarfrist den 25. juni 2018 har lokaludvalget mulighed for
at komme med bemærkninger til sagen.

Lokaludvalget tog i sit møde den 15. marts 2018 formandens bemærkninger af 28. februar 2018 til
Teknik- og Miljøforvaltningen om et ønske om et tillæg til lokalplanen for Kvæsthusbroen til
efterretning. På daværende tidspunkt var lokaludvalget ikke bekendt byggeriets formål. Lokaludvalget
blev dengang orienteret om, at lokalplantillægget skulle gøre det muligt at afholde lukkede
arrangementer, opstille scener mv. og etablere en bådebro til brug for havnerundfart.

Således er det nyt, at pavillonen, som ønskes opført, skal anvendes til DR's Aftenshowet i en 3 årig
periode.  

Om byggeriet

Der er tale om en 1-etages pavillon på i alt 293 m2 . Pavillonen opføres i forlængelse af eksisterende
bygninger på Ofelia Plads. Bygningen fremstår som en opdelt enhed vekslende mellem lukkede
partier og glaspartier.

Løsning

Forslag til høringsvar:
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Med svarfrist den 25. juni 2018 har Teknik- og Miljøforvaltningen den 4. juni 2018 via bliv
hørt-portalen bedt offentligheden om bemærkninger til et ønske om  dispensation til at opføre en
midlertidig pavillon til DR´s Aftenshowet i en periode på tre år på Ofelia Plads.

Lokaludvalgets holdning

Den 28. februar 2018 sendte Indre By Lokaludvalg bemærkninger til forvaltningen om et ønske om et
tillæg til lokalplanen for Kvæsthusbroen nr. 374, der skulle gøre det muligt at afholde lukkede
arrangementer, opstille scener mv. og etablere en bådebro til brug for havnerundfart på Ofelia Plads.

Indre By Lokaludvalg meddelte her, at lokaludvalget ikke kunne støtte, at der udarbejdes et tillæg til
lokalplanen for Kvæsthusbroen på det foreliggende grundlag.

Imidlertid var den konkrete brug af området ikke offentliggjort og lokaludvalget var ikke bekendt
med planerne om DR’s ønske om en pavillon af området. Ikke desto mindre mener vi ikke, at dette
giver anledning til at ændre i vores syn på brugen af Ofelia Plads:

Ofelia Plads og bassinet bagved fungerer fint nu, og behøver ikke at blive tilført yderligere aktivitet.
En placering af en 293 m2 stor pavillon på Ofelia Plads til et TV-studie er ensbetydende med en
indskrænkning af et rekreativt område. Området fremstår i dag forholdsvis fredeligt og er et af de
bedste steder på Indre Bys havnefront at nyde aftensolen.

I Indre By Lokaludvalg undrer vi os i øvrigt over, at DR vil etablere og bekoste et midlertidigt
TV-studie, nu da organisationen har TV-studier i Ørestad få kilometer fra Ofelia Plads.  

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt bemærkningerne, lægger sekretariatet dem på bliv hørt-portalen.

Beslutning

Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen vedr. dispensation
fra lokalplan nr. 374 "Kvæsthusbroen" til  en midlertidig pavillon på Ofelia Plads til et TV-studie for
DR's "Aftenshowet", som fremgår af løsningsafsnittet.  
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Bilag
1. Brev fra forvaltningen om dispensation fra lokalplan nr. 374 ”Kvæsthusbroen”,
2. Midlertidig pavillon på Ofelia Plads
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INDRE BY LOKALUDVALG

18.  B-sag: Høringssvar om anlægsprojekter i Vendersgade, Rømersgade og Linnésgade
(2018-0151881)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om
anlægsprojekter i Vendersgade, Rømersgade og Linnésgade.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om
anlægsprojekter i Vendersgade, Rømersgade og Linnésgade, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Høring

Teknik- og Miljøforvaltningen har bedt lokaludvalget om et høringssvar vedr. anlægsprojekter, der
skal give bedre og grønnere byrum på Vendersgade, Rømersgade og Linnésgade med flere
opholdsmuligheder og bedre forhold for fodgængere og cyklister.

Visionen for Vendersgade er at skabe en attraktiv cykelgade med en smallere vej og bredere fortov,
bedre muligheder for ophold med bænke og plads til udeservering, samt flere cykelparkeringspladser
og gadetræer. Det er også et mål at skabe bedre forbindelse mellem Torvehallerne og Israels Plads
ved at gøre vejbanen smallere.  

Rømersgade og Linnésgade forbinder Ørstedsparken og Botanisk Have og indgår dermed i
Københavns historiske og markante grønne fæstningsring. Der er et potentiale for at forstærke denne
grønne sammenhæng ved at plante træer, samt skabe bedre muligheder for ophold. Cykelparkering
optimeres og kapaciteten øges, særligt omkring Torvehallerne og nedgangen til Nørreport Station i
Linnésgade. 

Informationsmøde

Teknik- og Miljøforvaltningen og lokaludvalget var den 24. maj 2018 vært for et informationsmøde om
udviklingen af Vendersgade, Rømersgade og Linnésgade, hvor forvaltningen og arkitektfirmaet
Gottlieb Paludan præsenterede projekterne for de tre gader:

Vendersgade

Vendersgade skal fremstå som et attraktivt urbant gaderum med plads til hverdagslivet, hvor særligt
forholdene for cykeltrafik er optimeret. Projektet i Vendersgade er en del af kommunens
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”Optimeringsplan – cykelby 2025”, der skal fremme cykelfremkommeligheden i København. Det
betyder, at der i Vendersgade etableres flere grønne steder til ophold på bekostning af
parkeringspladser. Placeringen af de grønne steder er valgt under hensynstagen til de begrænsede
muligheder, der er på grund af de tætliggende ledninger i jorden.

Formålet med projektet er at skabe

• Bedre forhold for cyklister
• Mere tryghed for cyklister og gående
• Bedre sammenhæng mellem Torvehallerne og Israels Plads
• Mere plads til etablering af cykelparkering og ophold, især omkring Torvehallerne og Israels

Plads

Rømersgade og Linnésgade

Rømersgade og Linnésgade skal forbinde Ørstedsparken og Botanisk Have. ”Forbindelsen” ønskes
opnået ved en øget begrønning, der skal understøtte fortællingen om Københavns historiske
fæstningsring, samtidig med at gaderne skal rumme plads til ophold og forbedrede forhold for
cyklister. Placeringen af de grønne steder er valgt under hensynstagen til de begrænsede
muligheder, der er på grund af de tætliggende ledninger i jorden.   

Løsning

Forslag til høringssvar:

"Teknik- og Miljøforvaltningen har bedt Indre By Lokaludvalg om et høringssvar vedr.
anlægsprojekter, der skal give bedre og grønnere byrum på Vendersgade, Rømersgade og
Linnésgade med flere opholdsmuligheder og bedre forhold for fodgængere og cyklister.

Borgerdialog

Teknik- og Miljøforvaltningen og lokaludvalget var den 24. maj 2018 vært for et informationsmøde om
udviklingen af Vendersgade, Rømersgade og Linnésgade, hvor forvaltningen og arkitektfirmaet
Gottlieb Paludan præsenterede projekterne for de tre gader.

I bilaget ses lokaludvalgets opsamling på informationsmødet.

Lokaludvalgets holdning

Lokaludvalget bakker op om planerne med følgende bemærkninger:

• Parkeringsmulighederne i gaderne vil blive reduceret og man henviser til muligheden for at
parkere i parkeringsanlægget under Israels Plads. Lokaludvalget foreslår, at kommunen
køber parkeringspladser i parkeringsanlægget under Israels Plads til brug for borgere i området
med beboerlicens; gerne det samme antal parkeringspladser, som fjernes fra gaderne. 
 

• Lokaludvalget foreslår, at parkeringsanlægget under Israels Plads skilter med antal ledige
pladser i parkeringskælderen. Det vil reducere  søgetrafikken.
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• Lokaludvalget foreslår hastighedsdæmpende foranstaltninger i Vendersgade. På
informationsmødet oplyste borgere, at der til tider køres stærkt i gaden.
 

• Lokaludvalget kan være bekymret for, at en forøgelse af opholdsmuligheder i området fører til
gener og støj fra spontane fester i aften- og nattetimerne. Vi beder forvaltningen forholde sig til
den problemstilling.

• Lokaludvalget foreslår, at borgerne og Miljøpunkt Indre By & Christianshavn tages med på råd
vedr. hvilke typer træer, der skal stå i de tre gader. 

• Lokaludvalget beder om en orientering om andre planlagte fjernelser af parkeringspladser i
området, der afgrænses af Nørre Søgade, Gothersgade, Nørre Voldgade og Gyldenløvesgade.

• Lokaludvalget foreslår, at der etableres flere offentlige toiletter på Israels Plads. 

 

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 3.000 kr. til annoncering af informationsmødet den 24. maj
2018.

Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet høringssvaret, sender sekretariatet det til forvaltningen.

Den videre proces for projekterne:

• Juni – oktober 2018: Politisk behandling af projektet
• Oktober 2018 – september 2019: Projektforslag og hovedprojekt
• December 2019 – marts 2020: Entrepriseudbud og kontrahering
• April 2020 – medio 2021: Udførelse

 

 

Beslutning
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Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om anlægsprojekter
i Vendersgade, Rømersgade og Linnésgade, der fremgår af løsningsafsnittet.

Bilag
1. Projektbeskrivelser
2. Opsamling på orienteringsmødet vedr. projekterne i Vendersgade, Rømersgade og Linnésgade
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INDRE BY LOKALUDVALG

19.  B-sag: Høringssvar om ændring af skoledistrikter til skoleåret 2019/2020 (2018-0153566)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte bemærkninger til Børne- og Ungdomsforvaltningens forslag til
ændring af skoledistrikter til skoleåret 2019/2020.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg skriver til Børne- og Ungdomsforvaltningen,
1. at det ikke har bemærkninger til forvaltningens forslag til ændring af skoledistrikter til

skoleåret 2019/2020.
2. at skoleplanlægningen ikke giver børn, der går i Indre Bys 8 privatskoler, mulighed for at

skifte til en folkeskole i Indre by, eftersom der ikke er plads
3. at forvaltningen bør undersøge muligheden for at genåbne Nørrevold Skole, således, frem

for at lægge ekstra spor ind på de eksisterende skoler i Indre By.

Problemstilling

Børne- og Ungdomsudvalget har besluttet at sende Børne- og Ungdomsforvaltningens indstilling
"Ændring af skoledistrikter til skoleåret 2019/2020" i høring med høringsfrist den 15. juni 2018.

De foreslåede ændringer angår ikke Indre By Lokaludvalgs område.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Børne- og Ungdomsforvaltningen,

1. at det ikke har bemærkninger til forvaltningens forslag til ændring af skoledistrikter til skoleåret
2019/2020.

2. at skoleplanlægningen ikke giver børn, der går i Indre Bys 8 privatskoler, mulighed for at skifte
til en folkeskole i Indre By, eftersom der ikke er plads

3. at forvaltningen bør undersøge muligheden for at genåbne Nørrevold Skole, således, frem for
at lægge ekstra spor ind på de eksisterende skoler i Indre By.

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Formanden skriver til Børne- og Ungdomsforvaltningen.

Børne- og Ungdomsudvalget tager stilling til indstillingen og høringssvarene den 15. august, hvorefter
forslagene skal godkendes af Borgerrepræsentationen..

Ændringerne af skoledistrikterne træder i givet fald i kraft ved Borgerrepræsentationens godkendelse
og vil således være gældende ved indskrivningen til skoleåret 2019/20.

 

Beslutning

Lokaludvalget bemyndigede formanden til at skrive til Børne- og Ungdomsforvaltningen,

1. at det ikke har bemærkninger til forvaltningens forslag til ændring af skoledistrikter til skoleåret
2019/2020.

2. at skoleplanlægningen ikke giver børn, der går i Indre Bys 8 privatskoler, mulighed for at skifte
til en folkeskole i Indre by, eftersom der ikke er plads.

3. at forvaltningen bør undersøge muligheden for at genåbne Nørrevold Skole, frem for at lægge
ekstra spor ind på de eksisterende skoler i Indre By.

Bilag
1. Høring om ændring af skoledistrikter (ikke på papir)
2. Ændring af skoledistrikter til skoleåret 2019-2020 (ikke på papir)

Side 62
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20.  B-sag: Byggeriet på hjørnet af Ny Østergade og St. Regnegade (2018-0154613)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at foreslå Teknik- og Miljøforvaltningen, at den stiller krav om,
at den midterste tredjedel af facaden mod Ny Østergade af det kommende byggeri på hjørnet af Ny
Østergade og St. Regnegade males i en anden farve, så byggeriet fremstår som tre huse.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger ham til at foreslå Teknik- og Miljøforvaltningen, at den
stiller krav om, at den midterste tredjedel af facaden mod Ny Østergade af det kommende
byggeri på hjørnet af Ny Østergade og St. Regnegade males i en anden farve, så byggeriet
fremstår som tre huse.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Jep Loft:

"Ny Østergade-byggeriet: Maling af den midterste trediedel i en anden farve vil være i
overensstemmelse med kommunens arkitekturpolitik, som netop nævner skalaen som noget, der
kræver særlig omhu. På det møde, som Indre By Lokaludvalg arrangerede, nævnte jeg det for både
bygherre og arkitekt, og de kunne godt se fornuften i det. Det konkrete sted har jo med de nye huse
fra 1970'erne (ved frimærkegavlene) allerede vist vejen. De fremstår som tre huse, men det var jo ét
byggeri."

 Medlemsforslaget angår det kommende byggeri på hjørnet af Ny Østergade og St. Regnegade. 
Lokalplansagen for byggeriet er i øjeblikket på vej gennem det politiske system på Rådhuset. Den 12.
juni 2018 behandles det i Økonomiudvalget. Se bilaget.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget bemyndiger ham til at foreslå Teknik- og Miljøforvaltningen, at
den stiller krav om, at den midterste tredjedel af facaden mod Ny Østergade af det kommende
byggeri på hjørnet af Ny Østergade og St. Regnegade males i en anden farve,   så byggeriet fremstår
som tre huse.

Økonomi
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Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt indstillingen, sender formanden forslaget til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

 

Bilag

0. Indstilling til Økonomiudvalget 12. juni 2018 om lokalplanforslaget "Ny Østergade" (ikke på papir):

https://www.kk.dk/indhold/okonomiudvalgets-modemateriale/12062018/edoc-agenda/812b299f-0616-4ddb-aa6f-0c35852a24d2/34fcef2c-263c-4ec7-98cf-23e18f36f6ec

 

Beslutning

Lokaludvalget bemyndigede formanden til at foreslå Teknik- og Miljøforvaltningen, at den stiller krav
om, at den midterste tredjedel af facaden mod Ny Østergade af det kommende byggeri på hjørnet af
Ny Østergade og St. Regnegade males i en anden farve, så byggeriet fremstår som tre huse.

Bilag
1. Forslag til lokalplan Ny Østergade
2. Notat om henvendelser i høringsperioden
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21.  B-sag: Ønsker til kommunens budget 2019 (2018-0153180)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte ønsker til kommunens budget for 2019.

Indstilling

Formanden forslår,

1. at Indre By Lokaludvalg beslutter ønsker til kommunens budget for 2019, der kan indgå i de
igangværende budgetforhandlinger på Rådhuset.

2. at Indre By Lokaludvalg de medlemmer af lokaludvalget, som repræsenterer et politisk parti, til
at kontakte deres partifæller i Borgerrepræsentationen og gør opmærksom på lokaludvalgets
budgetønsker til kommunens budget for 2019

Problemstilling

Den 30. august 2018 og ca. 10 dage frem foregår de afsluttende forhandlinger om Københavns
Kommunes budget for 2019. Kommunens budgetforhandlinger er en langstrakt proces og forløber
over hele året. Indre By Lokaludvalg besluttede derfor den 11. januar 2018 ønsker til kommunens
budget for 2019, som det sendte til Borgerrepræsentationens medlemmer og de relevante
forvaltninger. Nemlig: 

1. Håndhævelse af regler
Indre By Lokaludvalg ønsker flere ressourcer til håndhævelse af love, regler og bevillinger i
forhold til anvendelsen af byrummet, særligt i forhold til nattelivet og i forhold til udeserveringer.
Dialog med restauratørerne, som der lægges op til i Teknik- og Miljøforvaltningens ”Handleplan
for at nedbringe gener fra nattelivet” kan være udmærket, men kommunen må i sidste ende
påtage sig rollen som myndighed for at sikre, at reglerne overholdes.
Jf. ”Handleplan for at nedbringe gener fra nattelivet” fører Kommunens støjvagt tilsyn med, at
restaurationer og arrangører overholder de gældende miljøvilkår i forhold til støj i aften- og
nattetimerne. Tilsynet sker typisk på baggrund af klager, og støjvagten kan tilkaldes fredag og
lørdag nat samt torsdag i sommerhalvåret.
Lokaludvalget ønsker en udbygning af støjvagt-ordningen, så den er i drift fra torsdag aften til
søndag morgen året rundt, idet nattelivet topper kl. 3-5 om natten og flere steder fortsætter til
ud på morgenen.

2. Ren by
Som nævnt i Teknik- og Miljøforvaltningens ”Handleplan for at nedbringe gener fra nattelivet”
sætter nattelivet spor i form af øgede affaldsmængder og urin i de områder, hvor der er mest
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aktivitet i nattetimerne. Beboerne oplever affald og især urin som en væsentlig gene, og at de
ønsker, at der sker en indsats for at byen er ren om morgenen.
Urin- og affaldsgener kan både afhjælpes ved øget renhold og spuling og forebygges ved at
give adgang til flere affaldskurve og offentlige toiletter i de områder, hvor generne er størst.
Middelalderbyen, hvor generne fra nattelivet er voldsomst, har ca. 10.000 indbyggere og et stort
antal butikker.

3. Bedre byrum
Indre By Lokaludvalg ønsker, at kommunen skaber mulighed for, at beboere i Indre By kan
parkere deres bil i eksisterende parkeringsanlæg på deres beboerlicens.
Dette skal kombineres med nedlæggelse af et tilsvarende antal bilparkeringspladser i Indre Bys
gader, så byrummet kan anvendes til rekreative og/eller miljørigtige formål.

4. Mere plads til cykelparkering
Efterladte cykler i Indre Bys byrum er et problem i forhold til udnyttelsen af byrummet til
rekreative og/eller miljørigtige formål.
Indre By Lokaludvalg ønsker, at mængden af efterladte cykler i vores bydel reduceres gennem
en målrettet forebyggelsesindsats. Lokaludvalget ønsker således flere ressourcer til en
systematisk og intensiv indsats i forhold til efterladte cykler, herunder til forebyggende
indsatser.

5. Affaldssortering i byrummet
De forhindringer, der er i mange, især mindre ejen¬domme i Indre By, for at kunne sortere
affald, skal fjernes. Erfaringer med affaldssortering skal synliggøres, så man kan se, at det er
muligt i et tæt bebygget område som Indre By.
Lokaludvalget ønsker derfor, at man anvender byrummet til affaldssortering. Dels har
sorteringen en signalværdi og dels kan affaldssorteringsanlæg give by¬rummet en ny
dimension, hvis de får en kunstnerisk indpakning.

6. Design af permanente terrorsikringsløsninger
Indre By rummer bygninger og steder, som er oplagte terrormål. Lokaludvalget ønsker, at der
udvik¬les løsninger, tilpasset bydelens arkitektur, der integreres i det eksisterende byinventar
og den eksisterende byg¬ningsmasse, fx afspærringer, der har en dobbeltfunktion som
sidde¬plads, plantekasse, kunstværk osv.
Lokaludvalget foreslår, at kommunen udskriver en designkonkurrence om permanente
terrorsikringsløsninger, der er integreret i byrummet.

7. Fleksibel og kreativ brug af byrummet
Indre By skal passe til det levede liv. Der skal være plads til eksperimenterende projekter. Der
skal være frihed til at iværksætte og afprøve nye ting. Bygninger og områder kan ændre
funktion med tiden. Vi skal sammen have modet til at overraske og skabe nyt. Lokaludvalget er
enig i mange af de tanker om fleksibel og kreativ brug af byen, som omtales i kommunens
”Fællesskab København”.
Lokaludvalget ønsker derfor, at der etableres en skøjtebane og soppebassin på Kongens
Nytorv, når metrobyggeriet på torvet er afsluttet. Livet på skøjtebanen på Kongens Nytorv vil
smitte af på livet i kvarteret om vin¬teren. En tilsvarende effekt kommer, hvis skøjtebanen om
sommeren omdannes til et lavvandet bassin, hvor man kan lege med både etc.

Inden de afgørende forhandlinger til august kan lokaludvalget med fordel sende
Borgerrepræsentationens medlemmer en kort, prioriteret ønskeliste til budgettet for 2019, ligesom de
medlemmer af lokaludvalget, som repræsenterer et politisk parti, kan fremføre de lokale ønsker til
budgettet over for deres partifæller i Borgerrepræsentationen
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Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget sender Borgerrepræsentationens partier følgende prioriterede
ønskeliste vedr. kommunens budget for 2019:

1. Håndhævelse af regler jf. ovenfor.
2. Ren by jf. ovenfor.
3. Bedre byrum jf. ovenfor.
4. Mere plads til cykelparkering jf. ovenfor.
5. Fleksibel og kreativ brug af byrummet - Kgs. Nytorv, jf. ovenfor.
6. Forbedring og forskønnelse af Eidsvoll Plads jf. en anden sag på dagsorden for lokaludvalgets

møde den 14. juni 2018. Ønsket er, at kommunen afsætter penge til forholdsvis små tiltag, der
kan gøre hundelufte-området på Eidsvoll Plads attraktiv for hundeejere i kvarteret.

Formanden foreslår desuden, at lokaludvalget opfordrer de af dets medlemmer, som repræsenterer
et politisk parti, til at kontakte deres partifæller i Borgerrepræsentationen og gør opmærksom på
lokaludvalgets ønsker til kommunens budget for 2019.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet ønskelisten, sender sekretariatet den til partierne i
Borgerrepræsentationen.

 

Bilag

Indstillingen og beslutning i lokaludvalgsmødet d. 11 januar 2018 (ikke på papir):
https://www.kk.dk/indhold/indre-lokaludvalgs-modemateriale/11012018/edoc-agenda/493c083f-f157-4e52-abf3-48563dc05c5a/21b66210-a17d-4322-82b6-c07f59367eea 

Beslutning

1. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at sender de ønsker til kommunens budget for 2019,
der fremgår af løsningsafsnittet og afsnittet "Problemstilling", til de politiske partier, så de kan
indgå i de igangværende budgetforhandlinger på Rådhuset.

2. Lokaludvalget opfordrede de medlemmer af lokaludvalget, som repræsenterer et politisk
parti, til at kontakte deres partifæller i Borgerrepræsentationen og gør opmærksom på
lokaludvalgets budgetønsker til kommunens budget for 2019
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INDRE BY LOKALUDVALG

22.  B-sag: Status på lokaludvalgets pulje, juni 2018 (2018-0155818)

Indre By Lokaludvalg skal tage en status på lokaludvalgets pulje til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager status på puljemidlerne til efterretning - se bilaget.

Problemstilling

Lokaludvalget har ønsket en status på puljeøkonomien i hvert lokaludvalgsmøde.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets puljemider til efterretning. Se
bilaget.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til det vedtagne budget.

 

Bilag

Økonomioversigt

Beslutning

Lokaludvalget tog en status på puljemidlerne til efterretning.
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INDRE BY LOKALUDVALG

23.  Meddelelser (2018-0126922)

Beslutning
Lille Kongensgade-karreen
Bent Lohmann oplyste, at Teknik- og Miljøforvaltningen ønsker at aftale borgerdialog om
lokalplansagen vedr. Lille Kongensgade-karreen med repræsentanter for lokaludvalget kl. 17 enten
den 30. august, 3. september, 4. september eller 6. september. 

Lokaludvalget bad sekretariatet spørge Jep Loft, om han ønsker at deltage.

 

Skybrudsprojekt i Sankt Jørgens Sø
Bent Lohmann oplyste, at lokaludvalget har møde med Teknik- og Miljøforvaltningen den 27. juni kl.
16.30 om skybrudsprojektet vedr. Sankt Jørgens Sø. Nørrebro Lokaludvalg og Vesterbro Lokaludvalg
er også inviteret.

 

Gademusikanter i Købmagergade
Bent Lohmann oplyste, at en erhvervsdrivende har henvendt sig til lokaludvalget om gademusikanter
i Købmagergade, der spiller det samme om igen til irritation for hans medarbejdere og som ikke
overholder reglerne for musiceren. Sekretariatet har bedt Teknik- og Miljøforvaltningen svare den
erhvervsdrivende og lokaludvalget.

 

Brugerråd for havnen
Bent Lohmann oplyste, at Danmarks Idrætsforbund har orienteret Christianshavns Lokaludvalg om,
at forbundet har foreslået By & Havn og kommunen at oprette et brugerråd vedr.
havnen. Christianshavns Lokaludvalg afventer, hvad der kommer ud af initiativet.

Ørkenfortet og Nyholm
Jens Erik Frandsen oplyste, at han på et medlem af Christianshavns Lokaludvalg forstår, at
Christianshavns Lokaludvalg for tiden drøfter dels lokalplansagen "Ørkenfortet", dels udvikling af
Nyholm.

Lokaludvalget bad formanden sætte sagerne på dagsordenen for lokaludvalgets møde den 16.
august 2018.
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Dialogmøde om Restaurationsforskriften
Kjeld A. Larsen oplyste, at flere lokaludvalgsmedlemmer havde deltaget i et dialogmøde tidligere på
dagen med Teknik- og Miljøforvaltningen om udkast til en revision af Restaurationsforskriften.
Tanken er at stramme vilkårerne for restauratørerne. Sagen er i høring i lokaludvalgene.
Lokaludvalget skal beslutte et høringssvar i sit møde den 16. august 2018.
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INDRE BY LOKALUDVALG

24.  Eventuelt

Beslutning
Dorthe Lindberg foreslog, at lokaludvalget kigger på affaldsspandenes dimensionering. Sagen tages
på dagsordenen for lokaludvalgets møde i august.

 

________________________________________________________________________________________________________

OM MØDET

Mødet startede kl. 18.47 og sluttede kl. 22.30.

 

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsorden
16. Bevillingsnævnet
17. Høringssvar om dispensation til midlertidig pavillon på Ofelia Plads
18. Høringssvar om anlægsprojekter i Vendersgade, Rømersgade og Linnésgade
19. Høringssvar om ændring af skoledistrikter til skoleåret 2019/2020
20. Byggeriet på hjørnet af Ny Østergade og St. Regnegade
21. Ønsker til kommunens budget 2019
22. Status på lokaludvalgets pulje, juni 2018
3. Sankt Pauls Plads og T1 Blomsterbed-projekt på Sankt Pauls Plads
4. Eidsvoll Plads
6. Kongens Have
12. Det lokale miljøarbejde 2017
5. Evaluering af Distortion 2018
7. Ørstedsparken
8. Placering af skulpturen "En rigtig dansk familie"
9. Turisme og hverdagsliv i Indre By
10. Høringssvar om forslag til Kommuneplanstrategi 2018: "Verdensby med ansvar"
11. Nyt Indre By Borgerpanel
13. IT-refusion til lokaludvalgsmedlemmer
14. Lokaludvalgets kvartersansvarlige
15. Orientering fra arbejdsgrupperne
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23. Meddelelser
24. Eventuelt

Fraværende med afbud

Hannibal C. Holt. I stedet deltog hans suppleant Tine Vind.
Peter Stakemann. I stedet deltog hans suppleant Ole Hentzen.
Gunna Starck og hendes suppleanter.
Jep Loft og hans suppleanter.
Petrusjka Broholm. Hun har ingen suppleant.
Hans-Henrik T. Ohlsen. Han har ingen suppleant.

Mødedeltagere

Beboerrepræsentationen Nansensgade 47 Bent Lohmann
Rådet for Bæredygtig Trafik Kjeld A. Larsen
Miljøpunkt Indre By/Christianshavn Marietta Bonnet
A/B Hjørnehuset, Øster Farimagsgade 75 / Zinnsgade 2 Anton Ørnbo Skovle
Grønnegade Kvarters Beboerforening Tine Vind
Husejerforeningen ved Øster Farimagsgade (Kartoffelrækkerne) Ingolf Ibus
Krusemyntehusene, Grundejerforeningen af 18.12.1918 Lean Milo
Natteravnene i City Ulla Ekberg
KBH K – Commerce & Culture Louise Hansen
Nørre Kvarter Beboerforening Sally Mountfield
Gammelholm Beboerforening Ole Bang
Bo Bedre Bedst Susan Brinck
Socialdemokratiet Dorthe Lindberg
Det Radikale Venstre Steen Juhl Olesen
Konservativt Folkeparti Ole Hentzen
Socialistisk Folkeparti Jan Frederik Hansen
Venstre Jens Frandsen
Alternativet Lise Smørum

 

Fraværende i mødet

Marietta Bonnet og Kjeld A. Larsen forlod mødet kl. 19.54-20.05 under behandlingen af
dagsordenens punkt 12 pga. inhabilitet.
Jan Frederik Hansen forlod mødet kl. 20.00-20.05 under behandlingen af dagsordenens punkt 12 og
kl. 22.26 under behandlingen af dagsordenens punkt 23.
Tine Vind forlod mødet kl. 21.58 under behandlingen af dagsordenens punkt 10.

_______________________________________________________________________________________________________

OM NÆSTE MØDE
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Næste møde i Indre By Lokaludvalg afholdes den 16. august 2018 kl. 18.30-22.00 i Det Grønlandske
Hus, Løvstræde 6.
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